
برخورد با روزه خوارى و کشف 
حجاب در خودرو

تســنیم:رئیس پلیس راهور نیروى انتظامى از 
برخورد با روزه خوارى و کشف حجاب داخل خودرو، 
خبر داد. ســردار تقى مهرى اظهار داشت: نیروى 
انتظامى براساس وظیفه ذاتى و قانونى خود موظف 
است تا با جرایم مشهود برخورد کند و با توجه به 
اینکه روزه خوارى داخل خودرو و در ملأ عام جرم 
بوده و کشــف حجاب و یا بدحجابــى رانندگان و 
سرنشــینان نیز از مصادیق مجرمانه است، پلیس 
موظف است تا با موارد این چنینى برخورد کرده و 

متخلفان را تحویل مراجع قانونى دهد. 

شناسایى 700 کودك 
بدسرپرست در کشور

فارس:معاون اجتماعى سازمان بهزیستى کشور گفت: 
سرپرستى کودکان بدسرپرســت با حکم قوه قضائیه 
به ســازمان بهزیستى واگذار مى شــود و براساس یک 
ماده قانونــى جدید، کودکى که مورد آزار و خشــونت 
قرار بگیرد براحتى به بهزیســتى ســپرده خواهد شد. 
حبیب االله فرید گفت: در سال گذشته 700 کودك بد 
سرپرست شناسایى شد که 350 نفر از این کودکان به 
اقوام صلاحیت دار آن ها و 350 کودك تحویل خانه هاى 

کودك و نوجوان بهزیستى شد.

طرح تربیت بهیار در 
بیمارستان ها نباید متوقف شود

مهر: نایب رئیس کمیســیون بهداشت و درمان 
مجلس با بیــان اینکه طــرح تربیــت بهیار در 
بیمارستان ها نباید متوقف شــود، گفت: تربیت 
بهیاران با هــدف کاهش فشــار کارى بر جامعه 
پرســتارى صورت گرفته اســت. محمد حسین 
قربانى افزود:واقعیت آن است که وزارت بهداشت 
مجوز جذب نیرو ندارد، بنابراین با توجه به کمبود 
نیروى پرستار نمى تواند بیش از حد مشخص اقدام 
به اســتخدام نیرو کند، پس در قالب طرح کمک 
پرستار تلاش براى کمک به این قشر از جامعه را 
دارد. قربانى افزود: بهیاران براى کمک به پرستاران 
آموزش داده مى شوند و پرســتاران هیچ گاه کار 
آن ها را انجام نمى دهنــد، بنابراین براى خدمت 

هرچه بهتر به بیماران وارد این عرصه شده اند.

نگرانى از رواج استفاده از رحم 
اجاره اى در کشور

ایلنا: رئیس انجمن متخصصان زنان، مامایى و نازایى 
نسبت به تبدیل شــدن اســتفاده از رحم اجاره اى به 

فرهنگ در کشور ابراز نگرانى کرد.
اعظم سادات موسوى  گفت: استفاده از رحم اجاره اى 
در تمام دنیا در صورت شــرایط خاص انجام مى شود و 
سازمان بهداشت جهانى در شرایطى که مادر به دلایل 
خاصى رحمش را از دست داده باشد، اجازه استفاده از 
رحم اجاره اى را مى دهد. وى ادامــه داد: زنان تنها در 
صورت از دست دادن رحم خود بر اثر بیمارى، نداشتن 
رحم به طور مادرزادى، آســیب رحم بر اثر سقط هاى 
مکرر و یا انجام پیوند کبد اجازه استفاده از رحم اجاره اى 
را دارند. زنانى مى توانند از رحم اجاره اى استفاده کنند 
که با وجــود بیمارى اما عمر طبیعى براى او از ســوى 
پزشک پیش بینى شده است، در غیر این صورت اجازه 
اســتفاده از رحم اجاره اى را ندارند. موسوى با اشاره به 
معاهده بین درخواست کننده رحم اجاره اى و صاحب 
رحم، خاطرنشان کرد: طبق قانون باید یک معاهده اى 
بین آن ها منعقد شود تا بعدها از لحاظ حقوقى و عاطفى 

براى طرفین مشکلى ایجاد نشود.

سند 2030 موجب غفلت مسئولان 
از سند تحول بنیادین شد

 مهر:رئیس سابق ســازمان مدارس غیر دولتى 
با بیان اینکه تعهد به اجراى سند 2030 موجب 
غفلت از ســند تحول بنیادین شد، گفت: اجراى 
درســت ســند تحول بنیادین نتیجه بهترى از 
سند2030 دارد. فرشته حشمتیان اظهار داشت: 
سند 2030 یک ســند وارداتى به کشور است. 
بنده اعتقادى به سند 2030 ندارم. وى بیان کرد: 
ما براى اجراى ســند 2030  باید مجرى برنامه 
حکومت یکپارچه در سازمان ملل باشیم. به هر 
حال ایران در اجلاس شرکت کرده است و متعهد 
به اجراى سند شده است، اما در این تعهد غافل از 

سند تحول وزارت آموزش و پرورش بوده است.

آبروریزى بزرگ استقلال درآسیا
«کلین شیش» به جاى «کلین شیت»!

ورزش/ اســتقلال تا رســیدن به مرحله 
یک چهارم نهایــى لیگ قهرمانان آســیا 
یک کلین شــیت فاصله داشت یا لااقل به 

ثمررساندن یک گل تا قبل...

خط قرمز/  اختلاف بر سر یک دختر وقتى 
به دعواى تلگرامى دو پسر کشیده شد بوى 
جنایت داد. مهران پسرى 23ساله است که 

16 اسفندسال گذشته درپى درگیرى...
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قتل در پایان دوئل تلگرامى 

بخاطر یک دختر

آموزش پرستارى در خانه هاى بهداشت!
دو سال پیش شــمارى از اســتادان و صاحب منصبان حوزه 
پرســتارى با مشارکت معاونت پرســتارى جشن صدسالگى 
پرستارى را برگزار کردند، بگذریم که در جلسات شبانه جانبى 
این جشــن چه طرح هایى پیگیرى مى شــد؛ اما جشن صد 

سالگى پرستارى آکادمیک بود و ....
امروز مى بینیم که در ســکوت تمام این ها کــه مثلاً بزرگان 
پرستارى هستند، از وزارت بهداشت ابلاغیه اى صادر مى شود 

براى آموزش پرستار در بیمارستان ها ....
آیا قرار است دانشــکده هاى پرستارى بیمارســتان شوند یا 

بیمارستان ها دانشکده پرستارى؟ 
آیا قرار اســت از این پس بیماران هم از طریــق کنکور وارد 

بیمارستان ها شوند؟
چند روز پیش از یکى از دانشــگاه هاى معتبر علوم پزشکى با 
سازمان نظام پرســتارى تماس گرفتند و به ناآگاهى برخى 
صاحبان گواهى اعتراض داشــتند، ابتدا ما گواهى هایشان را 
که از ســامانه دریافت کردیم گمان کردیم واقعى نباشد، ولى 
پس از بررسى و استعلام متوجه شدیم مدارك صحیح است، 
اما واحدها و دروس گذرانده شده با شــغل مورد نظر مرتبط 
نیست و بدتر اینکه این افراد حتى یک روز هم در بیمارستان 

کارآموزى نداشته اند ....
جالب است بدانیم که مسئولان وزارت بهداشت هیچ اهمیتى 
به حفظ سلامتى مردم نمى دهند و در عمل دنبال نیروى کار 
ارزان قیمت و قابل استثمار هستند که بى شک آموزش پرستار 
در بیمارستان هایى که کمترین امکانات را ندارند نیز در همین 

راستاست .
آوردن پروژه هایى مانند کمک پرســتارى که شغلى مهارتى 
اســت و گذاشــتن وظایف حرفه اى براى آن ها، ارائه مدارك 
یا گواهى هاى قابل اســتفاده در مراکز درمانى بدون یک روز 
کارآموزى، به کارگیرى کاردان هاى بهداشت به جاى بهیار و 
در ردیف بهیار، به کار نگرفتن پرستاران بیکار و همواره اعلام 
اینکه کمبود پرســتار داریم به طورى که پایین ترین ســطح 
استانداردها نیز رعایت نمى شود و افزایش ظرفیت دانشکده ها 
و حتى ورود مراکز ناتوان در ارائه پایین ترین ســطح خدمات 
مراقبتى نیستند به امر آموزش و... همه بیانگر این واقعیت است 
که تصمیم گیران وزارت بهداشت سلامت مردم را دستمایه 

تجارتى ناتمیز کرده اند.
اینکه مراکز درمانى- آموزشــى قادر به ارائه خدمات مناسب 
مراقبتى و درمانى نیستند که وظیفه اصلى آن هاست و سپردن 
وظیفه اى دیگر براى آموزش پرستار به این مراکز، یادآور این 
داستان است که روزى خارکن پیرى پشته خارى گردآورده بود 
و هر بار که سعى مى کرد پشته را بلند کند، نمى توانست و باز 

مقدارى دیگر به پشته اضافه مى کرد ...
شــخصى که شــاهد این ماجرا بود به خارکــن گفت: وقتى 

نمى توانى بار را بلند کنى ،باید از آن کم کنى ...
پیرمرد پاسخ داد: بالاخره کسى پیدا مى شود که این بار را برایم 

ببرد بگذار بار بزرگ ترى را برایم برده باشد!
اما موضوعى که پیوسته ذهن من را به خود مشغول کرده این 
اســت که اگر صلاحیت حرفه اى به ســازمان نظام پرستارى 
واگذار مى شــد، هیچ کدام از این اتفاق ها رخ نمى داد و هیچ 
کسى نمى توانســت صرفاً با یک گواهى که از یک آموزشگاه 
کاردانش بدون گذراندن کارآموزى و... دریافت کرده اســت، 
مسئول مراقبت از ســلامتى به مخاطره افتاده عزیزانمان در 
مراکز باشد. این مسئله در خصوص افرادى با مدارك غیرمرتبط 
نیز صدق مى کنــد. در هر حال نمى دانم ایــن ندانم کارى ها 
دانسته است یا ندانسته، اما گناه هر دو حالت یکسان است و 

نتیجه آن تهدید سلامتى مردم است. 
کوتاه سخن آنکه این همه امکانات و تشکیلات تنها براى این 
است که نخست مردم بیمار نشوند و دیگر آنکه اگر به بیمارى 
مبتلا شــدند با دریافت درمان ها و مراقبت هاى مناســب در 
بهترین وضعیت به زندگــى برگردند و...  اما براســتى با این 

وضعیت امکان چنین رخدادهایى فراهم است ؟
*  معاون پشتیبانى سازمان نظام پرستارى کشور

یادداشت 

خبر 

محمود عمیدى* 

خبر

3000737274
سامـانـه پیـامکـى
 صـفـحه اجـتماعى

انتقادها، پیشنهادها و ایده هاى خود را از 
طریق  این پیامک 

به گروه اجتماعى ارسال فرمایید.
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عضو هیئت رئیسه کمیسیون اجتماعى مجلس:
طلاق توافقى در روستاها افزایش یافته 

است
مهر:عضو هیئت رئیسه کمیســیون اجتماعى مجلس، گفت: در 
شرایط کنونى طلاق توافقى علاوه بر  کلانشهرها، در روستاها  نیز 
رواج چشمگیرى پیدا کرده است. روح االله بابایى ادامه داد:   اگرچه 
انجام مشاوره قبل از ثبت طلاق اقدام مثبتى است، اما لازم است 
قبل از انجام ازدواج ها مشاوره هایى براى زوجین صورت گیرد که 
این اقدام مى تواند تأثیر چشمگیرى در کاهش طلاق داشته باشد. 
بابایى تأکید کرد: این واقعیت که پیشگیرى بهتر از درمان است در 
موضوع معضل طلاق نیز صدق مى کند به گونه اى که انجام مشاوره 
پیش از طلاق نوعى درمان است، اما انجام مشاوره قبل از ازدواج 
نوعى پیشگیرى است. وى گفت: باید همه دستگاه هاى مسئول به 
کاهش طلاق در کشور کمک کنند و این مسئولیت به تنهایى نباید 
بر دوش سازمان بهزیستى باشد، بنابراین باید نهادهاى متولى هم 

به برطرف شدن این معضل کمک کنند.

سخنگوى کمیسیون فرهنگى مجلس مطرح کرد
جذب توریست در ایتالیا 40میلیون 

نفر ، در ایران 6 میلیون
خانه ملت:سخنگوى کمیسیون فرهنگى مجلس گفت: باید از ظرفیت 
شبکه هاى ماهواره اى کشور و حتى رسانه هاى رسمى کشورهاى دیگر 
استفاده کرد تا شاهد رونق صنعت گردشــگرى بود. احد آزادى خواه با 
یادآورى سفر اعضاى کمیسیون فرهنگى مجلس شوراى اسلامى به کشور 
ایتالیا، افزود: متأسفانه آثار تاریخى و فرصت هاى گردشگرى ایران کهن به 
خوبى در دنیا معرفى نشده است، زیرا مسئولان و حتى مردم کشور ایتالیا در 
مواجهه با نمایندگان خانه ملت اطلاعى از جاذبه هاى کشورمان نداشتند. 
این نماینده مردم در مجلس دهم با اشاره به اینکه کشور ایتالیا توانسته 
با تبلیغات و بازاریابى مناسب بیش از 40 میلیون گردشگر را در هر سال 
جذب کند و این در حالى است که جمعیت این کشور فقط 60 میلیون 
است، تصریح کرد: متأسفانه کشورى همانند ایران با دارا بودن رتبه دهم 
جاذبه هاى تاریخى و رتبه پنجم جاذبه هاى طبیعى دنیا سالانه فقط حدود 

6 تا 7 میلیون گردشگر را جذب مى کند.

رئیس مرکز سنجش وزارت آموزش و 
پرورش خبر داد

تکذیب خرید و فروش سؤال هاى 
امتحانات نهایى در شبکه هاى مجازى 

 مهر:رئیس مرکز سنجش وزارت آموزش و پرورش خبر «خرید و فروش 
ســؤال هاى امتحانات نهایى در شــبکه هاى مجازى » را تکذیب کرد. 
عبدالرسول عمادى اظهارکرد: با هماهنگى پلیس فتا با سامانه  هایى که 
خبر فروش سؤال هاى امتحانات نهایى را منتشر کرده اند و از آن طریق 
مبادرت به خرید و فروش سؤال هاى امتحانى مى کنند، برخورد خواهد 
شد. وى افزود: رفتار این سامانه ها مصداق کلاهبردارى و شیادى است. 
عمادى تصریح کرد: هر نوع سؤالى که توسط سامانه هاى مدعى به معرض 
فروش گذاشته شده، مربوط به سال هاى گذشته و امتحانات نهایى بوده که 
تاریخ برگزارى آن ها سپرى شده است.وى گفت: به دانش آموزان اطمینان 
مى دهیم که سؤال هاى امتحانى در امنیت کامل در رأس ساعت مقرر در 
دسترس آن ها قرار خواهد گرفت. عمادى از دانش آموزان خواست تنها بر 
محتواى کتاب هاى درسى متمرکز شوند، زیرا سؤال هاى امتحانى فقط از 

متن کتاب هاى درسى طراحى مى شود.

مریم احمدى شیروان: با وجود اطلاع رسانى هاى وسیع 
و ارائه راهنمایى هاى لازم براى رفع آسیب پذیرى مرتبط با 
حمله باج افزار WannaCry، در چهار روز گذشته بیش 
از 4000 رایانه در کشور قربانى این حملات سایبرى شدند.

رئیس مرکز ارتباطات و فناورى اطلاعات دانشگاه بجنورد با 
اشاره به اینکه مقیاس دقیقى از میزان رایانه هاى کل دنیا و 
ایران نداریم به خبرنگار ما مى گوید: با این وجود اگر بخواهیم 
به نسبت جمعیتى  مقایسه اى انجام دهیم، شاید میزان این 
آلودگى نصف میانگین جهانى هم نبوده و حتى کمتر از آن 
است. وى اضافه مى کند: بر اساس قانون سازمان ها و ادارات 
مؤظف هستند از داده هایشان فایل پشتیبان تهیه کنند و در 
صورت عدم انجام این کار و بروز مشکل، مسئول آن سازمان 

مى تواند تحت تعقیب قضایى قرار گیرد. پس ضرورى است 
که حوزه آى تى سازمان ها، به شکلى تعریف شود که مرتب و 
منظم بک آپ تهیه کرده و هم تمام دستورالعمل هایى که از 
سوى مرکز ماهر و بقیه مراجع ذیصلاح صادر مى شود مو به 

مو و دقیق و به سرعت اجرا کنند.
دکتر مهران گرمه با بیان اینکــه این باج افزار اتفاقى بود که 
تمام دنیا را مبتلا کرد خاطر نشان مى کند: خوشبختانه در 
ایران کمتر از آن چیزى که انتظارش را داشــتیم، آســیب 
دیدیم. بطور کلى یک حمله باج افزارى در صورتى به موفقیت 
دست پیدا مى کند  که کاربر یا سازمان و شرکت خصوصى از 
داده ها بک آپ نداشته باشد. عمده اتفاقات و آسیب هاى این 
حوزه، در سیستم هایى بود که کاربران عادى یا شرکت هاى 

کوچک داده هاى ارزشمند داشتند اما بک آپ تهیه نکرده 
بودند و بســیار به ندرت در بین مواردى که ارائه امداد شد، 

سازمانى درگیر شده بود.
این استاد دانشــگاه در ادامه مى گوید: با ورود این باج افزار 
اتفاق خوب و فرخنده اى در ایران افتــاد. تمام افرادى که 
مى توانستند به نحوى به جلوگیرى از انتشار باج افزار کمک 
کنند، همه با هم و همزمان و البته در زمان درست واکنش 
نشــان دادند. مراکز اطلاعات و فناورى اطلاعات در مراکز 

استان ها همه با هم متحد و بسیج شــدند. ارزیابى علمى و 
فنى این باج افزار از همان ابتــداى گزارش ورود به ایران، بر 
عهده مرکز اطلاعات و فناورى اطلاعات بجنورد گذاشته شد. 
ضمن اینکه صدا و سیما با اطلاع رسانى درست و به موقع و 
همیارى پلیس فتا و دیگر مسئولان سبب شدند که در کشور 

کمترین آسیب را شاهد باشیم.
عضو هیئــت علمى دانشــگاه بجنورد شــایعاتى مبنى بر 
گسترش این باج افزار را از کشور اسپانیا رد کرده و توضیح 
مى دهد: نمى شود به راحتى درباره کشور سازنده این بدافزار 
قضاوت کرد چرا که بــه دلیل مدل توزیع ایــن باج افزار و 
تحلیل هاى فراوان مشخص شــده که نمى توان به راحتى 
گفت منشأ آن کجاست یا اولین قربانى ها از کدام کشورها 
بوده اند. حتى محققان این مرکز ورژن هاى اولیه این باج افزار 
که تیم تبهکار در حال آزمایش بودند، را هم رصد کرده است 
اما به جمع بندى دقیقى از منشأ  آن نرسیده ایم. ضمن آنکه 
یکى از ویژگى هاى حمله هاى باج افزارى ناشــناس بودن 

است.اگر قرار باشــد گروه مهاجم به راحتى قابل شناسایى 
باشد، اصلاً آن حمله شکل نمى گیرد. این حملات در دنیا به 
بلوغ رسیده اند. باید همه آگاه باشند که حملات باج افزارى 

موضوعى هستند که همه با هم با آن ها درگیر خواهیم بود.
وى درباره آنتى ویروس  «اى ســت» که گفته مى شود توان 
شناســایى این باج افزار را دارد توضیح مى دهد: اگر رایانه 
اى آپ دیت هاى لازم را انجام نداده باشد، آسیب پذیر است. 
« اى ست» آنتى ویروسى است که مى تواند رایانه ها را بررسى 
کرده و ارزیابى کند که این آسیب پذیرى وجود دارد یا نه. 
البته تمام آنتى ویروس ها این ویروس را مى شناسند اما « اى 
ست» یک قدم جلوتر است. ضمن آنکه آنتى ویروس بومى 

کشورمان هم به راحتى این باج افزار را تشخیص مى دهد.
وى در پایان به کاربران و مدیران شبکه توصیه اکید مى کند 
حتماً به طور روزمره از داده ها بک آپ تهیه کنند. این بک آپ 
آفلاین باشد، یعنى از رایانه جدا شود. البته بک آپ تست شود 

که مشکلى در فرآیند تهیه آن اتفاق نیفتاده باشد.

مدیر مرکز ارزیابى علمى و فنى باج افزار WannaCry در گفت و گو با قدس تشریح کرد 
آخرین اطلاعات از چگونگى حمله باج افزارى و نحوه مقابله با آن

عضو هیئت مدیره انجمن جامعه شناسى 
ایران مطرح کرد

نرخ عفونت اچ آى وى در زنان در 
حال افزایش است

ایسنا: عضو هیئت مدیره انجمن جامعه شناسى ایران گفت: 
نرخ عفونت اچ آى وى با سرعت بیشترى نزد زنان در مقایسه 
با مردان در حال افزایش است و در میان زنان هم زنان جوان، 

بیشتر در معرض خطر قرار دارند .
شیرین احمدنیا ادامه داد: آنچه نگرانى ها را در مورد ایدز در 
کشور ایران افزایش مى دهد، نسبت به سرعت رو به رشد تعداد 
موارد ابتلا از طریق ارتباطات جنســى محافظت نشــده در 
مقایسه با سایر روش هاى انتقال ویروس است که با آغاز «موج 

سوم ایدز» در ایران شناخته شده است.

  جامعه/  آرش خلیل خانه   یکى از ســاده ترین 
راه هاى آشنا کردن نســل امروز با فرهنگ و تاریخ 
چند هزار ساله کشورمان، ایجاد تسهیلات لازم براى 
بازدید تمام علاقه مندان از موزه هاى کشــور است. 
این در حالى اســت که موزه ها علاوه بر آنکه هنوز 
نتوانســته اند به نیاز مخاطبان خود پاسخ دهند در 
جذب مخاطبان خود نیز توفیق نداشته اند. دلایل این 
ناکامى را با زهرا احمدى پور؛ رئیس سازمان میراث 
فرهنگى، صنایع دســتى و گردشــگرى کشورمان 

مطرح کردیم که از نظر مى گذرانید. 
وضعیت موزه هاى کشــور با استانداردهاى 
بین المللى فاصله دارد؛ به طورى که مدیران 
این مجموعه ها مى گوینــد، تنها یک موزه 
نزدیک به اســتانداردهاى جهانى در کشور 
وجود دارد. براى استاندارد کردن موزه ها به 

چه امکاناتى نیاز داریم؟
در درجه اول بحث فضاى موزه ها و محل نگهدارى 
آثار و اشیا و قفسه هاســت که باید استاندارد باشند. 
بحث نورپردازى، شــرایط فیزیکــى محیط موزه، 
شیوه نگهدارى اشــیا، حفاظت الکترونیکى موزه ها 
و اینکه بویژه بتوانیم در انبارهایمان برچســب هاى 
الکتروینکى داشته باشــیم و بتوان همه آن ها را به 
صورت هوشمند به شــبکه «جام» متصل کرد، وارد 
کردن اطلاعات اشیا به شــبکه و حفظ و اطمینان 
از اصالت اجسامى که بین موزه ها جابه جا مى شوند 
یا به خارج مى روند مسائل جدى است که براى بالا 
بردن استاندارد و سطح کیفى موزه ها مطرح هستند.
البته ما با یک تقاضاى گســترده براى شکل گیرى 
موزه هاى شخصى در چند سال اخیر روبه رو شده ایم 
و این موضوع ســبب شــده قدرى تمرکز ما روى 
گسترش موزه ها قرار گیرد. در بحث استاندارد سازى 
و افزایش کیفیت خدمــات موزه ها چون موضوعى 

هزینه  بر است، ما با کندى حرکت کرده ایم. 
البته یکى از معیارها و برنامه هاى اصلى ما براى سال 
96 انجام بازرســى کامل از موزه ها براى شناسایى 
نقاط آسیب هر موزه و ارائه یک مدل براى بهبود وضع 

این موزه هاست.
- وقتى قرار است محلى به نام موزه با هدف 
آشــنایى همه مردم با میراث فرهنگى مان 
داشته باشیم، باید شرایط ورود و بازدید از آن 
را هم براى همه مــردم فراهم کنیم. در حالى 
که هنوز این حق را مثــلاً براى معلولان قائل 
نشده ایم و بسیارى از معلولان نمى توانند از 
خدمات موزه ها اســتفاده کنند. سازمانى که 
مى خواهد 20 میلیون گردشگر به ایران وارد 
کند، چقدر در سیاستگذارى ها و زیرساخت ها 

به حقوق معلولان توجه نشان داده است؟
تلاش داریم یکى از موزه ها را به صورت خاص براى 
همه آمــاده کنیم. الآن یکى از مشــکلات جدى ما 

این اســت که موزه هاى ما 
بــراى همگان بویــژه افراد 
خــاص و داراى معلولیــت 
قابل دسترســى نیســت. 
کسانى که مشکلات حسى 
و حرکتى دارند، نمى توانند 
از موزه هــاى مــا بازدیــد 
کنند. کسى که نابینا است 
نمى تواند، وارد موزه شــود 
و خدماتــى به آن هــا ارائه 
نمى شود. این ها را به صورت 
چارچوب هایى بــراى اجرا 
آماده مى کنیم. چندى پیش 
نشستى به مناسبت روز موزه 

و معلولیت ها در کاخ موزه گلســتان برگزار شد. در 
همین مراسم افراد داراى معلولیت ها نمى توانستند از 
فضاى داخل کاخ استفاده و بازدید کنند. من از همه 
آن ها عذرخواهى کردم چــون این کاخ یک میراث 
جهانى اســت، ولى ما امکاناتى براى ارائه خدمات 
به معلولان و افراد داراى محدودیت هاى جسمى و 

ذهنى در آنجا نداشتیم.
به همین منظور کاخ گلستان را به صورت نمونه براى 
آماده سازى تمام فضاها در سال 96 در همان جلسه 
در نظر گرفتیم و بعد آن را به یــک الگو براى بقیه 

موزه ها و کاخ موزه ها ارائه خواهیم داد.
- نرخ بلیت   موزه ها بر چه اساســى تعیین 

مى شود؟
 نرخ بلیت موزه ها بر مبناى 
مصوبه دولت در سال 94 
تعیین شــده و در ســال 
95هم تمدید شد. مبنا هم 
بر این اساس بوده که نرخ 
بلیت گران نباشــد تا همه 
بتوانند استفاده کنند و هم 
به عنوان منبع درآمد براى 

موزه ها قابل اتکا باشد.
امــا اتفاقى کــه در برنامه 
ششــم افتاده این اســت 
که ما باید تــا پایان خرداد 
ماه تشــکیل هیئت امناى 
موزه ها را اجرایــى کنیم که در بحــث تعیین نرخ 
و خدماتى کــه باید ارائه شــود آن ها تصمیم گیرى 

خواهند کرد.
- با این حال با وجود افزایش نرخ موزه ها در 
سال هاى اخیر، نه تنها به تجهیزات موزه هاى 
کشور اضافه نشــده، بلکه گاه دسترسى به 
بروشورهاى مربوط به اشیاى موزه اى هم براى 

همه بازدیدکنندگان امکان پذیر نیست.
چرا این امکانات وجود دارد. بروشــورها در موزه ها 

هست و مردم مى توانند استفاده کنند.
- در برخى موزه ها این امکانات نیست. موضوع 
فقط بروشور هم نیســت. امروز در موزه هاى 

کشــورهاى مختلف از امکانات پیشرفته و 
الکترونیکى براى ارائه اطلاعات جذاب کردن 
بازدید مردم استفاده مى شود؛ دستگاه هایى 
مثل گوشى هاى بیســیم که اطلاعات لازم 
درباره هر جسم را به بازدیدکنندگان بدون 
نیاز به راهنماى انســانى مى دهد یا برگزارى 
تورهاى مختلف که در موزه هاى ما نیســت 
و دیدار از موزه تنها به تماشــاى ویترین ها 

خلاصه مى شود!
بله! این امکانات در موزه ها نیست. ولى ما این ابزارها 
و امکانــات را در همان طرح پایلــوت در کاخ موزه 
گلستان به کار گرفته ایم و در حال آزمایش این ابزارها 
و دستگاه ها هســتیم. بازدیدکنندگان مى توانند با 
استفاده از گوشــى هاى ویژه و شناسه هایى که در 
موزه نصب شده، کل اطلاعات مربوط به هر اثر را به 
زبان هاى مختلف دریافــت کنند. البته این امکانات 

باید بمرور در موزه هاى دیگر هم به کار گرفته شود.
- یکى از پرسش هایى که در خصوص مدیریت 
موزه ها مطرح است، مسئله متولى آن هاست. 
متولى رسیدگى به مشکلات کاخ موزه ها کدام 

نهاد است؟ میراث فرهنگى یا شهردارى؟
 کاخ موزه هایى که مرتبط با ماست اداره و نگهدارى 
آن با سازمان است و ما مراقبت مى کنیم. شهردارى ها 
در داخل موزه ها حضور ندارند. برخى کاخ موزه ها هم 
در اختیار نهادهاى دیگر مثل بنیاد مستضعفان است 

که متولى شان خود آن ها هستند.

برش

الآن یکى از مشــکلات جــدى ما این 
اســت که موزه هاى ما بــراى همگان 
بویژه افراد خاص و داراى معلولیت 
قابل دسترسى نیســت. کسانى که 
مشــکلات حســى و حرکتــى دارند، 
نمى تواننــد از موزه هاى مــا بازدید 
کنند. کسى که نابینا است نمى تواند، 
وارد موزه شــود و خدماتى به آن ها 

ارائه نمى شود

رئیس سازمان میراث فرهنگى، صنایع دستى و گردشگرى در گفت و گو با قدس:

موزه هاى کشور براى معلولان قابل استفاده نیست
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 فرهنگ/ ساحل عباســی  10 روز قبل از فرهنگ
شهادتش برایش لباس دامادی  خریدند تا او را 
در عمل انجام شده قرار دهند. اوایل ماه مبارک 
رمضان بود و مادر در دعای ســحر و ذکر ربنای 
افطار برای عاقبت به خیری جوادش و اینکه او را 
در رخت دامــادی ببیند، دعا می کند و جواد با 
جمله ای که آرام در گوش مادرش می گوید، او 
را غافلگیر می کند: مادر آیا دوست داری فردای 
قیامت شــرمنده حضرت زهــرای مرضیه)س( 
شــوی؟ لقمه افطار در گلوی مــادر گیر کرد و 
لحظه ای به فکر فرو  رفت. سکوت کرد و سکوت 
همیشه علامت رضاست. پسرش رفت و قول داد 

که قبل از پایان ماه مبارک داماد شود. 
مهدی کوهساری، برادر شهید جواد کوهساری، 
امروز میهمان صفحه عشقستان است تا از عشق 
به برادری بگوید که هرچند از او کوچک تر بود 
اما راه و رسم بزرگی را به او و خانواده و بسیاری 
دیگر آموخته اســت. شــهید جواد کوهساری 
دانشجوی کارشناسی ارشــد حقوق و کارمند 

قرارگاه خاتم الانبیا در مشهد مقدس بود. 
بــرادرش دربــاره او می گویــد: شــهید جواد 
کوهساری مردی فنی و هنرمند بود. از نقاشی 
ســاختمان تا تعمیرات موتور و ماشین، همه و 
همه را به خوبی انجام می داد و این مسئله باعث 
شــده بود که از این راه به بســیاری از دوستان 
و افــراد غریبه کمک کند. جــواد با آنکه از من 
کوچک تر بود اما الگوی اخلاقی خوبی برای من 

و همه خانواده بود. 
وی می افزاید: اعتقاد عجیبی به موضوع ولایت و 
ولایتمداری داشت. همواره به ما و همه خانواده 
توصیه می کرد که باید از رهبر انقلاب حمایت 
و حفاظــت کنیم زیرا حضــور و وجود رهبری 
تضمین کننده امنیت و آرامش کشور ماست. به 
یــاد دارم تعریف می کرد که بچه های فاطمیون 
و مجاهدان حشد الشــعبی عراقی بارها و بارها 
به او گفته بودند که ما به شما به خاطر داشتن 
رهبری چون حضرت آیت الله خامنه ای حسادت 
می کنیم زیرا حضور ایشان منجر به یکدستگی 
و افزایش امنیت و وحدت کشورتان شده است. 

 بی هیچ چشمداشتی به دیگران کمک 
می کرد 

برادر شهید اضافه می کند: شهید جواد از جمله 
افــرادی نبود که دیگران را از روی لباس قضاوت 
کنــد. او معتقد بــود که هر آدمــی  راز و نیاز و 
هدفــی در آفرینش برای خــود دارد. بنابراین با 
چشم پوشــی از اینکه طرف مقابل او کیســت، 
بی هیچ چشمداشــتی به دیگران کمک می کرد 
یعنی دســت باز و خیری داشت زیرا معتقد بود 
همه ما در این دنیا مأمور به تکلیف هستیم پس 
تا جایی کــه امکان دارد نباید کم بگذاریم. یکی 
از مسائلی که بعد از شــهادتش و ایام ترحیم و 
خاکسپاری متوجه شــدیم، رسیدگی و کمک 
شــهید به خانواده های جانبازان و آزادگان بود. 

در مشهد منطقه ای به نام سرافرازان وجود دارد 
که بخشی از بچه های جنگ آنجا مستقر هستند. 

آن ها بعدها به ما گفتند که جواد بدون هیچ اجر 
و مزدی منازلشــان را نقاشی کرده است. بارها و 
بارها در خیابان به اتومبیل ها و موتورسوارهایی 
که نیاز به کمک فنی داشتند، کمک می کرد. از 
کار و وقتش می زد و بی توجه به اینکه آیا ماشین 
طرف مقابل گران قیمت است یا معمولی، وی را 

می شناسد یا نمی شناسد، به او کمک می کرد. 
شهید کوهساری چندین سال از همان روزهای 
آغازین حمله تروریســت ها به سوریه به دنبال 
اعزام به این کشور بود. دائماً نیت می کرد و دنبال 
کارهایش بود اما به هیچ وجه نتوانســت از طریق 
داخلی یا حتی از کانال فاطمیون به سوریه اعزام 
شود. بعدها متوجه شدیم که به واسطه آشنایی 
با یکی از رزمندگان ایرانی که سال ها در اسارت 

صدام بــوده و در زندان های عراق با فرمانده های 
امروز حشــد الشعبی )بسیج مردمی  عراق( آشنا 
شــده است، توانســته خود را برای دفاع از حرم 
در عراق به آنجا برســاند. ایــن رابط که در اهواز 
زندگی می کرد، به من گفت که شهید جواد دیگر 
تلفن مرا سوزانده بود از بس که تماس می گرفت 
و پیگیر اعزامش بود! شــهید کوهساری آن قدر 
تلاش کــرد تا بالاخره توانســت در روز 22 ماه 
رمضان سال 94، بعد از انجام مراسم  عزاداری امام 

علی)ع( عازم عراق شود. 

 رضایت خانواده را جلب کردم 
برادر شهید می گوید: با آنکه خانواده و خود بنده 
اوایل راضی نبودیم اما چون با روحیات و اخلاق او 
آشنا بودیم که اگر به چیزی فکر می کرد حتماً آن 
را محقق می کرد، با خانواده صحبت کردم. من که 
سال ها برای نرفتن و پشیمان کردنش با او بحث 
کرده بودم، برای گرفتن رضایت از پدر و مادر پا 

پیش گذاشتم و بالاخره خانواده راضی شدند. 
جواد به گونه ای دفتر زندگی اش را در شــهرش 
بست که گویی راهی بی بازگشت در انتظار اوست. 
از کارش اســتعفا داد. ماشــینش را فروخت و 
سهم الارثش را واگذار کرد و تمامی  حساب هایش 
را خالــی کرد و حتی قرض های کوچکش را هم 
تصفیه کرد تا راحت تر به دیدار خدا برود. خودم 
برایش بلیت گرفتم؛ بلیت یک طرفه ای به عراق. 
قــرار بود چند روز در عراق باشــد تــا کارهای 
ثبت نامش در حشــد الشعبی انجام شود اما این 
چنــد روز به 6 روز و شــهادتش یک روز قبل از 
پایان ماه مبارک رمضان منتهی شــد. جواد به 
هیچ کس حتی به همکاران و دوســتانش نگفته 
بود که برای دفاع از حرم راهی عراق می شــود. 
شهید جواد کوهســاری اعتقاد شدیدی به ائمه 
وتأثیرگذاری آن ها در زندگی ما داشــت. اعتقاد 
 والای او بــه حضرت زینــب)س( به عنوان عمه 
اهل بیت)ع( و امام  حســین)ع( به عنوان سالار 
شــهیدان باعث شــد که در اوج جوانی در شهر 
فلوجه عراق سبکبال و سبکبار از دنیای فانی به 

دیدار اهل بیت)ع( برود. 

گفت و گو با برادر شهید مدافع حرم جواد کوهساری 

بلیت یک طرفه عراق را گرفت و رفت 

کارگروه  رئیس  مهر: 
رشته حقـوق شورای 
تحــول و ارتقــــای 
علوم انسانی از تصویب 
رشته کارشناسی ارشد 
رشته »حقوق انرژی« 
توسط کارگروه حقوق 
شــورای تحول خبر داد.  فضل الله موسوی درباره 
آخرین وضعیت بازنگری رشته حقوق گفت: بازنگری 
رشته حقوق در مقطع کارشناسی سال گذشته به 
پایان رســید و برای ابلاغ به دانشگاه ها، به وزارت 
علوم ارائه شــد.  وی ادامه داد: برخی از دانشگاه ها 
از مهــر 9۵ و برخی دیگر از دانشــگاه ها نیز از مهر 
96 ایــن درس را ارائه داده و خواهند داد. در مقطع 
کارشناسی ارشد نیز اکنون مشغول بازنگری ۸ رشته 
هستیم که حدود 10 سال از بازنگری آن ها گذشته 

است. 

تصویب رشته »حقوق انرژی« 
ایسنا: رئیس دانشگاه 
از  مــدرس  تربیــت 
به کارگیــــری روش 
ترکیبی  آموزشــــی 
حضوری  و  مجــازی 
در این دانشــگاه خبر 
داد و گفت: در الگوی 
آموزش ترکیبی به این ترتیب عمل خواهد شــد 
کــه حدود 20 درصد محتوای هر درس موجود در 
دانشگاه از طریق مجازی و به صورت اینترنتی و ۸0 
درصد از طریق حضوری آموزش داده شــود.  دکتر 
محمدتقی احمدی گفت: دانشگاه تربیت مدرس در 
راستای تحول آموزش الگویی به نام آموزش ترکیبی 
که علاوه بر آموزش حضوری به صورت کلاســیک 
در درون کلاس، ارتبــاط نرم افــزاری و آنلاین در 
زمان های مشخص بین استادان و دانشجویان ایجاد 

می کند را به عنوان الگوی کار انتخاب کرده است. 

روش ترکیبی در تربیت مدرس 
ایســنا: جی.کــی. 
نگــارش  رولیـــنگ 
»هیولاهای شــگفت 
 انگیز 2« را تمام کرد. 
مجموعه  نویســنده 
رمان هــای »هـــری 
پاتر« از طریق توئیتر 
اعلام کرد که نگارش فیلمنامه اقتباسی قسمت دوم 
»هیولاهای شگفت انگیز و زیستگاه آن ها« را به پایان 
رسانده است. او که ارتباط تنگاتنگی با هوادارانش 
در توئیتر دارد، به تازگی توئیت کرده اســت: »بله، 
تمام شده اما هنوز نمی توانم هیچ چیز درباره آن به 
شما بگویم«.  قسمت اول »هیولاهای شگفت انگیز 
و زیستگاه آن ها« ۸14 میلیون دلار در سینماهای 
جهان فروخت. در این فیلم »ادی ردماین« بازیگر 
برنده اسکار انگلیســی، نقش قهرمان اصلی فیلم 

»نویت اسکامندر« را بازی کرده است. 

»هیولاهای شگفت انگیز 2«بزودی 
محســن  فرهنگ: 
شاهرضایی، سخنگوی 
دوره  هفدهمیـــــن 
انتخــاب  جشــنواره 
بهترین کتــاب دفاع 
مقــدس، گفــت: ما 
در  امیدواریــــــــم 
این دوره از جشــنواره با ایجاد ساختاری تازه برای 
تعامل میان نویســندگان، منتقــدان، مخاطبان و 
تولیدکنندگان کتــاب دفاع مقدس، به این نتیجه 
دست یابیم. وی افزود: جشنواره تصمیم گرفته است 
تا نسلی تازه از نویسندگان و دست اندرکاران ادبیات 
دفاع مقدس را شناسایی و مورد حمایت قرار دهد و 
در این مسیر به طور جدی در صدد تعامل با وزارت 
آموزش و پرورش و دانشــگاه ها هستیم و در کنار 
آن، چتر حمایتی ویژه ای برای ناشران و نویسندگان 

و مراکز تولید کتاب دفاع مقدس باز خواهیم کرد. 

حمایت از نویسندگان دفاع مقدس 

کوتاه و خواندنی

فارس: با وجود گذشــت یک سال از درگذشت استاد حمید سبزواری، پدر شعر 
انقلاب، تأسیس موزه آثار او نیازمند همت فرهنگی مسئولان است. 

آثار اســتاد حمید سبزواری به ســبزوار منتقل شده اســت و قرار بر این شد با 
همکاری شــورا و شهرداری شهرستان، مکانی همجوار با آرامگاه پدر شعر انقلاب 
برای راه اندازی موزه در پارک جانبازان مهیا شــود که پس از گذشــت یک سال، 
نهادهای فرهنگی همکاری های لازم را انجام ندادند.  این موزه در واقع منزل وقفی 
اســتاد است که مدیریت یک فرد را به شکل تمام وقت جهت حراست از وسایل و 
دست نوشته و دل نوشته های مرحوم ســبزواری می طلبد. با توجه به اینکه هنوز 
امنیت و محفظه های آثار مهیا نیســت، بنابراین موقتاً وسایل از سوی خانواده به 
موزه شــهرداری سپرده شده اســت.  این گزارش اضافه می کند ظاهراً چند روز 
پیش سارقی قصد ورود به این خانه و سرقت وسایل را داشته اما با توجه به اینکه 
وســیله ای در این خانه وجود ندارد، تنها به ســرقت آنچه بوده اکتفا می کند و با 

شکستن در، کابل ها و... را به سرقت می برد.

ادبیات

موزه استاد سبزواری 
همچنان در انتظار تأسیس 

تسنیم: صادق آهنگران با اشاره به تدوین و انتشار کتاب خاطراتش به همت علی 
اکبری، مدیر نشر »یازهرا)س(«، گفت: مجموعه ای از نوارهای نوحه دفاع مقدس 
را جمــع آوری کرده بودم. آقای اکبری خواســت که این مجموعه را با خود ببرد. 
مجموعه ارزشمندی بود. هم خودم این نوارها را جمع کرده بودم و هم چند نفری از 
مازندران، بهبهان و مشهد نوارهایی که از من داشتند را به دستم رساندند. نگهداری 
این مجموعه که حدود 100 حلقه نوار بود و اینکه اینطور به دســتم رسیده بود، 
برایم ارزشمند بود. با وجود این، نوارها را به او سپردم. اما بعد از مدتی دیدم خبری 
از آقای اکبری نشد. با خودم گفتم که او هم نوارها را برداشت و با خود برد و خبری 
نشد. یک بار به منزل آقا اکبری رفتیم. دیدم اکبری تمام نوحه هایی را که خوانده 
بودم، جمع آوری کرده و برای اینکه مجموعه کامل شــود، به دیگر شهرها هم سر 
زده و همه را پیدا کرده و کدبندی کرده است. این ها را که دیدم، اعتمادم جلب شد. 
کاری که باید چند سال نهادهای انقلابی انجام می دادند، اکبری یک تنه انجام داده 

و از پسش برآمده بود. انگیزه مضاعفی پیدا کردم. 

کتاب

کار چند نهاد را 
یک تنه انجام داد 

دنیای نشر

تأثیر استارت آپ ها بر چاپ کتاب 
چهره صنعت نشر دگرگون می شود 

 ایمــا پرند  »اســتارت آپ« در لغت به معنای شــرکت های نوپا یا 
شرکت های مشارکتی است که در جهت ایده پردازی برای رونق دادن به 
کسب و کاری خاص فعالیت می کنند. امروزه بیشتر شرکت ها، تولیدی ها 
و کارخانه ها به طور خاص و بســیاری از اصناف و مشــاغل به طور عام، 
همایش هایی در این راســتا برگزار کرده و از نظرات طیف وســیعی از 
افــراد متخصص در حیطه کاری خود اســتفاده می کننــد. اما آیا پای 

استارت آپ ها به صنعت کتاب و کتابخوانی هم باز شده است؟ 

پاســخ، مثبت است. باید بدانیم تأثیر اســتارت آپ ها در رفع مشکلات 
مربوط به چاپ و نشــر کتاب بسیار چشــمگیر بوده است زیرا این نوع 
کسب و کارها نه تنها تعیین کننده چگونگی چاپ و فروش کتاب هستند 
بلکه به صورت مستقیم و غیرمستقیم بر ادبیات و محتوای کتاب تأثیر 

می گذارند. 
مسئله عمده اینجاست که انتشارات ها و دست اندرکاران آن ها سعی دارند 
با استفاده از استارت آپ ها راهی به سوی صنعت نشر دیجیتال پیدا کنند 
و به عبارتی، چاپ ســنتی را با تاکتیک هــای مدرن ترکیب کنند تا از 
ابزار دیجیتالی که در اختیار دارند، برای بهینه ســازی فرهنگ کتاب و 

کتابخوانی قدم بردارند. 

 ریسک سرمایه گذاری نشر کم می شود 
دلیل عمده روی آوردن این گونه کســب و کارهای جدید به سمت نشر 
دیجیتالی این اســت که در دنیای دیجیتال خبری از مشکلات عمده 
چاپ و نشــر سنتی مانند حجم بالای کتاب های منتشرشده، بازاریابی 
برای فروش و ریسک سرمایه گذاری نیست. برای مثال مدتی است که 
اســتارت آپ هایی مثل »GoFundMe« و »IndiegoGo « مشغول 
فعالیتند و به کاربران سایت خود این امکان را می دهند که با استفاده از 
پیش بینی و تحلیل در زمینه فروش یک کتاب، در سرمایه گذاری برای 
 Unbound«،« نشر آن سهیم شوند.  در برخی از استارت آپ ها همچون
InkShares«« و »LeanPub« نویسنده ها می توانند ایده ذهنی و یا 
چکیده کتاب خود را به صورت نسخه الکترونیک در اختیار خوانندگان 
بگذارند و برای خود حامی  مالی پیدا کنند. ساز و کار این سایت ها بدین 
صورت اســت که با تأمین حداقل سرمایه توسط کاربران و یا سفارش 
حداقل 2۵0 نسخه کتاب، سایت مورد نظر اقدام به انتشار آن می کند. 

در این روند بیشتر اســتارت آپ ها مسئولیت صفحه بندی، ویراستاری 
و طراحی جلد را با هزینه بســیار کمتر از انتشارات های معمول تقبل 
می کنند و صرفاً برای نشــر نسخه از پیش آماده شده و مکتوب کتاب، با 
آن ها قرارداد می بندند. بنابراین در زمانی که انتشــارات های ســنتی از 
حقوق بگیران ثابت و بی انگیزه پر شــده اند، اســتارت آپ هایی همچون 
»Reedsy« در آماده سازی کتاب ها در تمام مراحل از ایده و خلاقیت 
طیف وســیعی از کاربران خود استفاده می کنند، ضمن اینکه نویسنده 
مجبور نیست بابت آماده سازی کتاب هزینه های هنگفت سابق را متقبل 
شــود.  البته تمام این مراحل زیــر نظر افراد کهنه کار و متخصصی که 
پیش تر در انتشــارات های سنتی مشغول به کار بوده اند، انجام می شود. 
در این میان، برخی اســتارت آپ ها مثل »Blurb« و »Lulu« سلیقه 
شــخص نویسنده را در تمام مراحل آماده ســازی کتاب اعمال کرده و 
دخالتی در روند چاپ آن نمی کنند. ضمناً این مؤسسات، سرمایه گذاریِ 
حداقلــی یا حداکثری برای نویســنده تعیین نمی کنند و نویســنده 
می تواند با مددگرفتن از ســایت های مذکور، با کمترین سرمایه ممکن 
کتابی تک نســخه ای منتشر کند.  بدیهی است که در دهه اخیر شاهد 
ریسک پذیری بسیار پایین ناشران ســنتی بوده ایم؛ به نحوی که درب 
این انتشارات ها جز به روی نویسندگان مشهور، هنرمندان، ورزشکاران و 
بازیگران، به روی کس دیگری باز نمی شد. با آغاز فعالیت استارت آپ ها 
چنین مشکلاتی مرتفع شده و استارت آپ ها خود را مفتخر به میدان دادن 

به نویسندگان جوان و کشف استعدادهای ناشناخته می دانند. 
www.TechRepublic.com :منبع

آنچه می خوانید

بارهــــا و بارهــــا در خیابــان به 
اتومبیل ها و موتورسوارهایی که 
نیاز به کمک فنی داشتند، کمک 
می کــرد، از کار و وقتــش می زد 
و بی توجــه به اینکه آیا ماشــین 
طــرف مقابل گران قیمت اســت 
یــا معمولی، وی را می شناســد یا 

نمی شناسد، به او کمک می کرد
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با جمشید مشایخی، بازیگر پیشکسوت درباره دیروز و امروز تئاتر 

هنوز وقتی نام تئاتر می آید وحشت می کنم 

چهار شنبه  10   خرداد  1396
11 5 رمضان 1438 31  می 2017  سال سی ام  شماره 8413 

مهر: علیرضا رضاداد، 
دبیر جشــنواره فیلم 
کــودک و نوجــوان، 
گفت: طبق تفاهم نامه 
بین  که  ســاله ای   5
ســینمایی،  سازمان 
اصفهان  شــهرداری 

و بنیاد ســینمایی فارابی امضا شده، قرار است در 
4 ســال آتی هم جشنواره در اصفهان برگزار شود. 
البته در یک بند از آن تفاهم نامه قید شده که نحوه 
برگزاری دوره ســی ام  و ارزیابی آن تعیین کننده 
است. با توجه به اینکه مدیران اصفهان همکاری های 
خوبــی برای برگزاری جشــنواره داشــته اند، من 
گمان می کنم دوره های آتی هم با هیچ مشــکلی 
رو به رو نشــود و اگر همکاری ها و هماهنگی ها بین 
برگزارکنندگان وجود داشــته باشد، دوره های آتی 

جشنواره هم در اصفهان برگزار خواهد شد. 

جشنواره در اصفهان می ماند 
سازمان  رئیس  ایرنا: 
سینمایی گفت: هدف 
و نیت مــا از بازبینی 
آثــار توقیفی، کمک 
بــه اصــاح و اکران 
زیرا  اســت  آثار  این 
هیچ  نباید  معتقدیم 

اثری در قفسه ها باقی بماند.  محمدمهدی حیدریان 
افزود: اساســاً نگاه ما این اســت که وقتی یک اثر 
هنری خلق می شــود، در عین حال که در طول 
زمان ساخت و تولید باید همراه خالق آن باشیم، در 
نهایت نیز نباید این فیلم به هر دلیلی در قفسه ها 
باقــی بماند.  وی افزود: نیــت اصلی ما حمایت از 
هنرمندان و فیلمسازان در رفع مشکات ممیزی 
فیلم و نهایتاً اکران است. بنابراین باید تاش کنیم 
که اگر اثری نیاز به بازتولید سکانس هایی هم دارد، 

این کار انجام شود. 

هدف بازبینی از نظر حیدریان 
صادقی،  رضا  فارس: 
موســیقی  خواننده 
پاپ، پس از انتشــار 
جدیــدش،  آلبــوم 
کنسرت  نخســتین 
آلبوم »یعنی درد« را 
در تهران روی صحنه 

می برد.  وی گفت: امســال و بعد از انتشــار آلبوم 
جدید و البته کنسرت در تاریخ 30 تیر، فصل تازه 
فعالیت های هنری من آغاز خواهد شد و قطعاً همه 
تاشم بر این است که بتوانم دردهای اجتماعی را 

در قالب موسیقی به گوش همه برسانم. 
وظیفه هر هنرمند بازتــاب اتفاقات جامعه اش در 
قالب آثار هنری اســت و اگر بتواند این وظیفه را 
درست انجام دهد، بدون شــک می تواند رسالت 
فرهنگی خود را انجام دهد و این مهم ترین وظیفه 

هر هنرمند است. 

وعده رضا صادقی به هوادارانش 
ایســنا: رضا گوران 
گفت: نمایش »مده آ« 
طنز  یک  عنــوان  به 
سیاه متفاوت ترین اثر 
کاری ام  کارنامــه  در 
اســت. این کارگردان 
با بیان اینکه آذر، دی 

و بهمن ماه امســال قصد دارم نمایش »مده آ« را به 
صحنه ببرم، گفت: از تیرماه تمرینات نمایش خود 
را شــروع می کنم، ۱5 دقیقه از »مده آ« را قباً در 
اســتونی با بازیگران این کشــور اجرا کردم اما الان 
می خواهم با تفاوت های ایجاد شــده، نمایش را در 
ایران به صحنه ببرم. گوران اضافه کرد: متن »مده آ« 
را با برداشتی از نمایشنامه اصلی آن نوشتم و از آنجا 
که شــیوه کارم کارگاهی است، می توانم بگویم این 
طنز سیاه، متفاوت ترین کار من به لحاظ متن و اجرا 

در کارنامه کاری ام محسوب می شود.

»مده آ« متفاوت ترین کارم است

چهره - خبر

هنر: نشست رسانه ای چهارمین همایش سراسری تئاتر مردمی »خرداد« برگزار 
شد. به گزارش خبرنگار ما، امیرحسین شفیعی )دبیر همایش( با بیان اینکه همایش 
»خرداد« از ۱3 تا ۱7 خردادماه برگزار می شود و اختتامیه این مراسم در کنار مزار 
شهدای غواص در حوزه هنری برپا می شود، افزود: 3 مکان را برای اجرا در تهران 
در نظر گرفتیم و نمایش ها در گلزار شهدای بهشت زهرا)س(، مرقد مطهر حضرت 

امام خمینی)ره( و مجموعه تئاتر شهر برگزار می شود. 
کوروش زارعی، مدیر مرکز هنرهای نمایش حوزه هنری نیز با بیان اینکه ما از سال 
گذشته بحث تولیدمحوری را دنبال می کنیم، افزود: امسال سعی کردیم که نقطه 
آغازی برای این امر باشــد که هر استان بتواند به طور مجزا، اجراهای زیاد و دسته 
اول داشته باشد و تئاتر، هنری است که فقط در معرض عموم می تواند نقاط ضعف 

و قوت خود را بشناسد. 
تاش ما بر این بود که کارهایی که در جشنواره برگزار می شوند، بتوانند در تمامی 

طول سال هم برای مخاطبان اجرا شوند. 

تئاتر 

همایش تئاتر مردمی 
»خرداد« برگزار می شود 

ایرنا: ارکســتر سمفونیک تهران در آستانه فرا رســیدن سالروز ارتحال ملکوتی 
حضرت امام خمینی)ره( از ســمفونی »روح الله« به آهنگسازی شاهین فرهت در 

حضور تعدادی از اعضای بیت بنیان گذار انقاب اسامی رونمایی کرد. 
معاون فرهنگی و هنری و ارتباطات مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی)ره( قبل 
از آغاز برنامه گفت: موومان اول سمفونی »روح الله« به تولد و رشد حضرت امام)ره( 
اختصاص دارد و موومان دوم به دوران بلوغ علمی، اجتهاد و بالندگی ایشان در حوزه 

علمیه و قله های بلند علم و معرفت شناسی می پردازد. 
وی افزود: موومان سوم این سمفونی هم با زبانی رمزآلود به جریان مبارزات حضرت 

امام)ره( که در نهایت منجر به پیروزی انقاب اسامی شد، پرداخته است. 
حجت الاسام والمسلمین علی کمســاری افزود: در موومان چهارم، آهنگساز به 
عــروج ملکوتی امام)ره( که با دلــی آرام و قلبی مطمئن رحلت کرده و دنیایی از 
اهالی معرفت را داغدار هجران می کنند، می پردازد که به طور حتم این داغ هجران 

هیچ گاه جبران نمی شود. 

موسیقی

رونمایی 
از سمفونی »روح الله« 

گزارش اکران

»مادر قلب اتمی« از امروز روی پرده 
لطف ویژه ارشاد شامل اولین فیلم توقیفی شد

 هنر/ صباکریمی   یکی دو ماه پیش محمدمهدی حیدریان خبر از 
بازبینی فیلم های توقیفی داد و اعام کرد که در اولین فرصت تصمیمات 
جدیدی درباره سرنوشت این فیلم ها گرفته خواهد شد. به نظر نمی آمد 
که این اتفاق به این ســرعت رخ بدهد زیرا وزیر ارشاد در گفت و گوهای 
مختلفی عنوان کرده بــود که هیچ تغییری در وضعیت اکران فیلم های 
توقیفی پیش نخواهد آمد و حبیب ایل بیگی، معاون ارزشیابی و نظارت 
سازمان سینمایی، اعام کرده بود که خبر جدیدی از وضعیت اکران این 

فیلم ها نیست. 

اما در جلســه روز دوشنبه شورای صنفی نمایش تصمیم گرفته شد که 
فیلم »مادر قلب اتمی« اکران شــود. این فیلم نخســتین اثری است که 
از لیســت آثار توقیفی خارج شده و اکران خود را از امروز در سینماهای 
کشور آغاز می کند. »مادر قلب اتمی« بخاطر مضمون مبتذل آن و تمسخر 
توانمندی هسته ای کشور، اثری تشخیص داده شده بود که شایستگی 
اکران ندارد اما امروز تنها با حذف 3 دقیقه از فیلم، روی پرده رفته است. 
به نظر       می رسد شورای ویژه ای که در ارشاد تشکیل شده است، به 
دنبال امتیاز دادن به فیلم هایی است که با دور زدن قانون و سوار شدن 
بر موج زیاده خواهی برآمده از انتخابات می خواهند خود را در صف اکران 
جا بزنند و »مادر قلب اتمی« ســاخته علی احمدزاده اولین فیلم از این 
مجموعه است که با لطف ویژه سازمان سینمایی از محاق خارج شده و    در 
گروه سینمایی ماندانا اکران خواهد شد. محمدرضا گلزار، ترانه علیدوستي، 
پگاه آهنگراني و مهرداد صدیقیان از بازیگران این فیلم پرحاشیه هستند. 
در کنار این فیلم، شــنیده ها حاکی است که »رستاخیز« به کارگردانی 
احمدرضا درویش که چند سالی است درگیر حواشی های بسیاری شده، 
قرار اســت اکران های بین المللی خود را به زودی آغاز کند. این در حالی 
اســت که به نظر می رسد وزارت ارشاد خسارات ناشی از عدم اکران را به 
این گروه پرداخت خواهد کرد. همچنین خبرهایی به گوش می رسد که 
مشکل »کاناپه« با فیلمبرداری مجدد بخش هایی از فیلم حل خواهد شد. 

 به جای ربنا، به فکر فیلم های توقیفی خودتان باشید 
اصغر نعیمی،  نویســنده و کارگردانی که ســال گذشــته درام عاشقانه 
»سایه های موازی« را روی پرده داشت، در نامه ای خطاب به وزیر ارشاد، با 
اشاره به نامه نگاری او برای رفع توقیف »ربنا«، گفت: اگر بنا به رفع توقیف 
است ابتدا باید تکلیف فیلم هایی که در اداره نظارت ارشادِ تحت امر وی 
توقیف شدند، مشــخص شود. در حالي که تکلیف فیلم هاي توقیفي در 
دولت یازدهم نامشخص است و رئیس اداره نظارت و ارزشیابي به صراحت 
اعام کرده که هنوز از هیچ فیلمي رفع توقیف نشده است، جنابعالي به 
رئیس سازمان صدا و سیما نامه مي نویسید و تقاضاي رفع توقیف و پخش 

ربناي استاد شجریان را مي کنید. 
بنده در حسن نیت شما تردید نمي کنم، طبعاً موافق حصر ربنا و مدافع 
سیاســت هاي صدا و سیما هم نیســتم اما مطابق قاعده ذوي القربی و 
ضرب المثل چراغي که به خانه رواســت به مسجد حرام است، پیشنهاد 
مي کنم جنابعالي به موازات تاش براي رفع محاق از ربنا، بابت رفع محاق 
از فیلم هایي که تعدادي شان هم اساساً پروانه نمایش دارند و تنها به دلیل 
سوءمدیریت، محافظه کاري و عافیت اندیشــي مدیران وقت از اکرانشان 
ممانعت شده است، به زیرمجموعه خود و مدیران سازمان سینمایي نامه 

بنویسید و دستور رفع توقیف این فیلم ها را صادر کنید. 
در کنــار فیلم هایی کــه از امروز اکران خود را آغــاز می کنند باید به 2 
فیلم دیگرنیز اشاره کرد که از هفته آینده روی پرده خواهند رفت. فیلم 
سینمایی »رگ خواب« به کارگردانی حمید نعمت الله از هفدهم خردادماه 
در گروه سینمایی استقال نمایش داده می شود. لیا حاتمی  برای بازی در 
این فیلم سیمرغ بهترین بازیگر زن را از جشنواره سی و پنجم فجر دریافت 
کرد. عاوه بر این، »زیر سقف دودی« به کارگردانی پوران درخشنده نیز از 
هفته آینده در گروه سینمایی آزادی اکران می شود. فرهاد اصانی، مریا 

زارعی و بهنوش طباطبایی از بازیگران این فیلم هستند. 

 هنر/ آی ســان نوروزی  خودش می گوید: 
پدرم افسر مهندس تسهیات ارتش و تحصیلکرده 
آلمان و ســوئد بود. هر وقت با مــادرم به تهران 
می آمدیم، برای دیدن تئاتر به لاله زار می رفتیم. آن 
زمان چون فیلم ها صداگذاری و دوبله نمی شدند، 
مردم بیشــتر به تئاتر عاقه داشتند و تئاترهای 
خوب در لاله زار اجرا می شد. من از همان بچگی 
عاشق بازیگری بودم. جمشید مشایخی از اینجا 
شروع می کند و به تئاتر امروز ایران می رسد. این 

گفت و گو را بخوانید. 

 گفت وگو را از روزهایی که تئاتر را به صورت 
حرفه ای شروع کردید، شروع کنیم. 

در زمانی که دوبله و صداگذاری وجود نداشــت، 
تئاتر نسبت به سینما اهمیت بیشتری داشت. اما با 
ورود صنعت دوبله و ساخت فیلم در ایران، سینما 
هم مورد توجه قرار گرفت و هنرمندان تئاتر مثل 
مرحوم ســارنگ، تفکری و محسنی وارد سینما 
شــدند و مردم به دیدن فیلم عاقه نشان دادند. 
بدین ترتیب تئاتر از رونــق افتاد. این زمانی بود 
که جوانانی چون من وارد تئاتر شدند. چند سالی 
طول کشــید تا مردم ما را شناختند و دوباره به 
تئاتــر روی آوردند. این زمانی بود که بازیگران به 
کارشان مسلط شــده بودند و عاوه بر بازیگری، 

کارگردانی هم می کردند. 

 چطور شد که وارد سینما شدید؟ 
در سال 4۱ یا 42 در یک فیلم کوتاه به کارگردانی 
مرحــوم هژیرآزاد به همراه خانم فخری خوروش 
بازی کردم. در سال 52 آقای ابراهیم گلستان که 
قصد ساخت فیلم »خشت و آینه« را داشت، همراه 
خانم فروغ فرخــزاد به دیدن نمایش »مرده های 
بی کفن« به کارگردانی حمید ســمندریان آمد و 
از بین بازیگران چند نفر از جمله مرحوم فنی زاده، 
آقای کشاورز و مرا برای بازی در سکانسی انتخاب 
کرد. آقای گلســتان برای اینکه ما را از بازی های 
اغراق آمیز و غلوّشده تئاتری دور کند، حدود 30 
جلســه با ما تمرین کرد که واقعــاً مؤثر بود و ما 
متوجه شــدیم که بازی در تئاتــر چقدر با بازی 

در سینما متفاوت است. به عبارتی، معلم من در 
سینما آقای گلستان بودند. تا اینکه در سال 48 
در 2 فیلم »گاو« اثر داریوش مهرجویی و »قیصر« 

اثر مسعود کیمیایی بازی کردم. 

 همه کارهایی را که در آن ها بازی کرده اید، 
دوست دارید؟ 

البته تمامی کارهایی که در آن ها بازی کرده ام را 
دوست ندارم چون خیلی اوقات متن عالی بود ولی 
مشــکل دیگری پیش می آمد یا اینکه کارگردان 
توانایی لازم را نداشت. فیلم های »گاو« و »قیصر« 
و نیز فیلم »شازده احتجاب« اثر بهمن فرمان آرا از 
کارهای درخشان کارنامه هنری من هستند. سال 
54 هم فیلم »سوته دلان« و »6 داستان مولوی« 
را بــا علی حاتمــی کار کردم. نــام کارهایی که 
دوستشان ندارم را حتی به خاطر نمی آورم. البته 
اینکه گاهی کارهای نه چندان خوب و ماندگار در 

کارنامه هنری وجود داشته باشد، مسئله عجیبی 
نیست. 

 به نظر شما براي ارتقای کیفیت تئاتر چه 
باید کرد؟ 

در تئاتر باید از اهل فن کمک گرفته شود. هرکسی 

را بنا بر رابطه و نه بر اساس ضابطه نمی توان وارد 
این هنر کرد و انتظار اثر باکیفیت داشت. همان طور 
که گفتم، وقتی من تئاتر را شروع کردم، بزرگان 
تئاتر را رها کرده بودند. زحمات زیادی کشیدیم 
تا تئاتر دوباره جان گرفت. وقتی قرار شد با هادی 
مرزبان همکاری کنم، از آنجا که ۱4 سال از تئاتر 
دور بودم و قرار بود در این نمایش نقش اصلی را 
بر عهده داشــته باشم، از او خواستم تا مدت یک 
ماه به تنهایی با من کار کند تا من از لحاظ توانایی 
به سایر اعضای گروه نزدیک شوم. هنوز هم بعد از 
سال ها فعالیت در این عرصه، زمانی که اسم تئاتر 
می آید وحشــت می کنم. زمانی که در اوج بازی 
تئاتر بودم، با وجود چندین ماه تمرین و تســلط 
کامل بر دیالوگ هــا، از ترس برای لحظاتی همه 
چیز را فراموش می کردم. وقتی این ترس از بین 
برود و اســتعداد و شناختی وجود نداشته باشد، 

معلوم است چه اتفاقی برای تئاتر می افتد. 

 به نظر شما اگر تئاترهایی به شیوه گذشته 
اجرا شود، مردم از آن ها استقبال خواهند 

کرد؟ 
امروز همه چیز تغییر کرده اســت و پاک کردن 
اثرات آن ها به سال ها زمان لازم دارد. شبکه های 
خارجی دائماً سریال های مبتذلی پخش می کنند 
که به هیچ عنــوان ارزش و اعتبار هنری ندارند و 
جامعه را به فساد می کشانند. در چنین شرایطی 
چگونه می توان تئاتر اجرا کرد و مخاطب را برای 
دیدن آن به سالن های تئاتر کشاند؟ وقتی آقای 
حالتی به فرانسه رفت و از تئاتر ها دیدن کرد، گفت 
وقتی به تهــران برگردم دیگر تئاتر کار نمی کنم 
چون اگر این ها تئاتر هستند، کارهای ما تئاتر به 
حساب نمی آید. ولی ما نمایشنامه های اخاقی و 
انسانی ارزشمندی داریم. ما نمی توانیم خودمان 
را با آن ها مقایســه کنیم، ما هــم افرادی مثل 
سمندریان را داشتیم که با آمدنشان به تئاتر جانی 
دوباره بخشیدند. ما تعزیه و تخت حوضی داشتیم 
که نمایش هایی کاماً انتقادی بودند. هنرمندان 
برجســته ای در این حوزه ها فعالیت می کردند و 
ســنت ایرانی بر آثار آن ها حاکم بود. ما در حال 
نابودکردن فرهنگمان هستیم و داشته هایی را که 
در جهان با عنــوان فرهنگ و اخاق از آن ها یاد 

می کنند، به نابودی می کشانیم. 

 یعنی شما عقیده دارید ورود تئاتر غربی 
به نمایش سنتی ما لطمه وارد کرده است؟ 

نمی خواهم بگویم لطمه زده است، نه. ما می توانیم 
نکات خوب بسیاری بیاموزیم اما چرا خوبی های 
خودمان را فراموش کنیم؟! ساز ویولن متعلق به 
ما نیست. ما کمانچه داریم. اما اشکالی ندارد که 
ویولن هم وارد موسیقی ما شده است. ولی بهتر 
اســت ویولن و کمانچه در کنار هم باشند. نباید 
یکی را به خاطــر دیگری نابود کرد.  امروز وقتی 
به خانه دوستانتان می روید، کتاب های ارزشمند 
با جلدهای زیبا و نفیسی را می بینید که باز نشده 
و تنها برای دکور استفاده می شوند. آنچه ما را به 
عنوان ملت بافرهنگ و بااخاق به جهانیان معرفی 

می کرد، فراموش کرده ایم. 

هــنر

آنچه می خوانید

شــــبکه های خارجـــــــی دائمـــاً 
سریال های مبتذلی پخش می کنند 
که به هیچ عنــوان ارزش و اعتبار 
هنری ندارند و جامعه را به فساد 
می کشــانند. در چنین شــرایطی 
چگونــه می توان تئاتــر اجرا کرد 
و مخاطــب را برای دیــدن آن به 

سالن های تئاتر کشاند؟ 
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خط حادثه

دستگیرى اشرار خین عرب 
خط قرمز: چهار نفر از اراذل و اوباش منطقه خین عرب مشــهد که از عاملان 

اخلال در نظم و امنیت عمومى بودند، دستگیر شدند.
رئیس پلیس امنیت عمومى خراسان رضوى با اعلام این خبر گفت: با دریافت 
گزارش هاى مردمى مبنى بر اوباشــى گرى و شــرارت هاى چند تن از اراذل و 
اوباش در منطقه خین عرب مشهد که اخلال در نظم و امنیت عمومى و آسایش 
شهروندان کرده بودند، تحقیقات پلیسى آغاز شد. سرهنگ حسین مولوى نسب 
افزود: تیم هاى گشــتى پلیس امنیت عمومى با اقدام هاى گسترده اطلاعاتى 
عاملان این شرارت هاى خیابانى را شناســایى و تحت تعقیب قرار دادند. وى 
خاطرنشان کرد: پلیس در این عملیات ضربتى پس از هماهنگى با مقام قضایى 
چهار متهم پرونده که از اراذل و اوباش منطقه بوده و تبعیت خارجى غیرمجاز 

دارند را در مخفیگاهشان در منطقه کوشک مهدى مشهد، دستگیر کرد.

کودك 4ساله، 40 عکس خصوصى را 
منتشر کرد

خط قرمز: مسئول مرکز واکنش سریع جرایم رایانه اى معاونت فضاى مجازى 
دادستان مرکزى خراسان رضوى گفت: خانمى عکس هاى عروسى دخترش را 
روى گوشى خود نگهدارى مى کرد، کودك چهارساله  یکى از فامیل هاى وى که 
در حال بازى با گوشى بود، حدود 40 عکس به گروه تلگرامى که این خانم عضو 
آن بود، ارســال کرد و اسباب نگرانى و مشکلات جدى براى وى و خانواده اش 
را فراهــم کرد. قاضى جاویدنیا توصیه کرد، مردم براى نگهدارى این عکس ها 
باید فقط از هارد یا فلش که رمزگذارى شده، در جاى مناسب نگهدارى شود و 
علاوه بر این، به سیستم رایانه اى متصل به اینترنت وصل نشود، استفاده کنند.

سقوط سیاه راننده لودر 
در کارخانه گچ سفید

خط قرمز: راننده 60 ســاله یک دستگاه لودر هنگام کار در کارخانه گچ بر اثر 
ســقوط از ارتفاع جان باخت. به گفته رئیس پلیس بجستان، ساعت 10صبح 
دوشنبه خبر مرگ مشکوك راننده لودر در کارخانه گچ نمونه واقع در کیلومتر 
5 محور بجستان - فردوس به مرکز فوریت هاى پلیسى 110 اعلام و بلافاصله 
تیمى از پلیس آگاهى براى بررسى موضوع وارد عمل شد. سرهنگ ناصر خانى 
افزود: در بررسى هاى به عمل آمده مشخص شد راننده لودر که مرد 60 ساله اى 
بود، مشــغول انتقال سنگ هاى گچ به داخل ســنگ شکن بوده که به دلایل 
نامعلومى لودر از ارتفاع سقوط و جان خود را از دست داده است. وى خاطرنشان 
کرد: با تلاش نیروهاى امدادى جسد راننده که در کابین لودر در فضاى محدود 

گیر کرده بود، خارج و به پزشکى قانونى منتقل شد.

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

خط قرمز
12

خط قرمز: اختلاف بر سر یک دختر وقتى 
به دعواى تلگرامى دو پسر کشیده شد بوى 

جنایت داد.
مهران پســرى 23ســاله اســت که 16 
اسفندسال گذشته درپى درگیرى با پسرى 
20 ساله در حوالى دکه روزنامه فروشى در 
خیابان کارگر تقاطع بلوار کشــاورز او را با 

ضربه هاى چاقو از پاى درآورد.
او با دستور قاضى سجاد منافى آذر بازپرس 
شعبه سوم دادسراى جنایى تهران بازداشت 
شد. متهم مدعى بود بعد از دعواى تلگرامى 
و ادامه درگیرى بر سر دخترى جوان دست 
به جنایت زده اســت. او پس از بازســازى 
صحنه قتل روانه زندان شد. در ادامه براى 
دوست مقتول که در این دعوا شرکت کرده 
بود نیز قرار قانونى صادر شــد. دیروز عامل 
جنایت و دوست مقتول براى آخرین دفاع به 
شعبه سوم بازپرسى دادسراى جنایى تهران 

منتقل شدند. پدر مقتول گفت: پسرمان با 
پنج ضربه چاقو به قتل رسید. براى عروسى 
پســرم پول جمع کرده بودیم که این پول 
صرف هزینه کفن و دفن او شد. قاتل حتى 
چند هفته قبــل از جنایت در قهوه خانه با 
مردى درگیر شده و او را با تبر زخمى کرده 
بــود و در این باره پرونده قضایى داشــت. 
ســپس دوســت مقتول به قاضى پرونده 
گفت: آن روز دوستم مدعى شد با پسرى 
مى خواهد حرف بزند و با او حساب و کتاب 
دارد. با هم به مقابل دکه روزنامه فروشــى 
رفتیم. پسر جوان که صا حب آنجا بود بیرون 
آمد و با مقتول دعوایشان شد. او با چاقو به 
وى حمله کرد، من با شیشه نوشابه به سر 
متهم زدم که زخمى شد تا بتوانم دوستم را 
نجات دهم که خودم نیز زخمى شدم. عامل 
جنایت به نام «مهران» نیز در آخرین جلسه 
بازپرسى به قاضى پرونده گفت: اختلاف ما 

بر سر یک دختر جوان از اقوام مقتول بود. 
آن دختر، فرزند کارفرماى ســابقم بود. آن 
جوان گمان مى کرد من به آن دختر علاقه 
دارم که همین باعث درگیرى مان شد. دعوا 
اول تلگرامى و بعد خیابانى شد. براى نجات 
جان خودم با چاقو ضربه هایى به ســمت 

او انداختم که نمى دانــم چه تعدادى بود. 
دوست او با شیشه نوشابه به سرم ضربه زد 
و مرا زخمى کرد و من هم با چاقو او را زدم.
قرار اســت بزودى پرونده وى با صدور قرار 
جلب به دادرســى براى محاکمه به دادگاه 

کیفرى استان تهران ارسال شود.

قتل،  سرانجام دوئل تلگرامى بخاطر یک دختر
قتل وحشتناك مسئول حراست 

شبکه بهداشت هیرمند 
خط قرمز: مســئول حراست شبکه بهداشت هیرمند به 

طرز نادر و عجیبى با خوراندن اسید به قتل رسید. 
نصیرى رئیس دانشگاه علوم پزشکى زابل در تشریح این 
خبر بیان کرد: پس از گذشت چند ساعت پیکر نیمه جان 
مسئول حراست شبکه بهداشت در انتهاى خیابان آیت االله 
بختیارى زابل پیدا شــد. وى اذعان کرد: پیکر نیمه جان 
وى در حالى پیدا شده که در اقدامى کاملا نادر اسید به او 
خورانده اند. بهروز شهرکى مسئول حراست شبکه بهداشت 
و درمان شهرســتان هیرمند که از اولین ســاعات بامداد 
سه شنبه بر اثر اسید پاشــى در بخش ICU2 بیمارستان 
حضرت امیرالمؤمنین زابل بسترى شده بود جهت انجام 
عمل جراحى به اتاق عمل بیمارستان منتقل شد، اما شدت 
جراحات وارده به ریه وى به حدى بود که روند معالجه را 

متوقف و نهایتاً منجر به فوت نامبرده شد.

کودك 6 ساله بالاى سر جنازه 
پدر و مادر 
تجاوز  قرمز:  خط   
به چپ خودرو 405 
جــان پــدر و مادر 
کودك شش ساله در 
محور فرعى شــفت 
به فومــن را گرفت.  
حسین  ســرهنگ 

محمدپور رئیس پلیس راه اســتان گیلان با بیان این خبر 
گفت: در ســاعت 04:30صبح دیروز یک سوارى 405 که 
در محور فرعى شفت به فومن (پیرمومن سرا) در حال تردد 
بود به علت تجاوز به چپ با یک پراید برخورد کرد. این مقام 
انتظامى در ادامه گفت: در پى این برخورد راننده و سرنشین 
پراید که زن و شــوهرى 36 و 31 ســاله بودند در دم جان 
خود را از دست داده و کودك شش ساله آنان جان سالم از 
این حادثه به در برد. وى بیان کرد: حال راننده و سرنشین 

خودرو 405 (دو مرد) هم وخیم گزارش شده است.

سارقان قبرستان در دام پلیس
خط قرمز: دو جوان معتاد که از بهشــت رضا مشهد سرقت 
مى کردند، توسط تیم هاى گشت نامحسوس پلیس دستگیر 
شــدند. سرکلانتر جنوب پلیس مشــهد با اعلام این خبر به 
خبرنگار ما گفت: در پى اعلام سرقت در محدوده بهشت رضا، 
طرح ویژه اى براى دستگیرى عاملان این سرقت در دستور کار 
پلیس قرار گرفت. ســرهنگ محمدحسین حاجیان افزود: در 
این راستا تیم هاى گشت نامحسوس کلانترى طرق با همکارى 
مسئولان بهشت رضا دو جوان موتورسوار را صبح یکشنبه در 
حال پرسه زنى در این محدوده به عنوان مظنون زیر نظر گرفته 
و هنگامى که قصد سرقت کابل هاى برق یک بلوك قبرستان را 

داشتند، آنها را در اقدامى غافلگیرانه دستگیر کردند.

خط شهرستان ها

پدر و مادر 
تجاوز 
405

جــان پــدر و مادر 
کودك شش ساله در 
محور فرعى شــفت 
به فومــن را گرفت.  
حسین  ســرهنگ 

خط قرمز: دو عضو شــبکه دزدان مســلح سوپر مارکت هاى 
تهران بزودى اعدام مى شــوند.ماجراى ســرقت هاى سریالى 
و مســلحانه این باند پنج نفره از نیمه شــب 23 آذرماه سال 
قبل آغاز شد. متهمان پس از آشنایى با یکدیگر در شهرستان 
ورامین، ابتدا خودروى سمندى را در پوشش مسافر با تهدید 
اســلحه و چاقو سرقت کردند و در ادامه دست به سرقت هاى 
مسلحانه سریالى از ســوپر مارکت ها و ساندویچى هاى سطح 
تهران و شــهرهاى اطراف زدند. اعضاى این باند فقط در یک 

شب از 9 سوپر مارکت و ساندویچى در تهران سرقت کردند.
اولین ســرقت مسلحانه این باند مخوف نیمه شب 23 آذر ماه 
سال قبل از یک سوپر مارکتى در حوالى افسریه بود. بررسى هاى 
تخصصــى مأموران نشــان داد در آخرین دقایقى که صاحب 
ســوپر مارکت قصد بستن مغازه اش را داشته، خودروى سمند 
سفید رنگى جلوى آن توقف کرده و در حالى که راننده پشت 
فرمان آماده حرکت بوده اســت، چهار سارق مسلح نقابدار به 
داخل مغازه ســوپر مارکت یورش برده و با تهدید اسلحه کلت 
کمرى و چاقو تمامى دخل مغازه را سرقت کرده و به سرعت از 

محل گریخته اند. دوربین هاى مداربسته، چهره نقابدار متهمان 
را شکار کرده بود و بررسى شماره پلاك خودروى سارقان هم 
نشان مى داد خودروى سمند سرقتى است. بنابراین مأموران 
در نخستین بررســى ها به ســرنخى براى شناسایى اعضاى 
این باند نرســیدند. در حالى که مأموران تحقیقات خود را در 
شــاخه هاى دیگرى آغاز کرده بودند با چندین سرقت مشابه 
در سطح شهر تهران روبه رو شــدند که حکایت از آن داشت 
اعضاى این باند پس از دستبرد به این مغازه به سوپرمارکت ها 
و ساندویچى هاى دیگرى هم به همین شیوه دستبرد زده اند. 
بررسى هاى بعدى نشان داد، اعضاى این باند از یکى از شهرهاى 
اطراف تهران وارد تهران مى شوند و سرقت هاى سریالى خود 
را از خیابان هاى جنوب شــرقى این شــهر آغاز مى کنند و به 
طرف خیابان هاى شــمال  غربى ادامه مى دهند و در نهایت به 
مخفیگاه خود در شهرســتان حاشیه تهران مى روند. ماجراى 
سرقت هاى وحشــتناك اعضاى این باند تا جایى ادامه داشت 
که سرانجام ماموران موفق شدند رد اعضاى این باند مخوف را 
در ییلاق هاى خوش آب و هواى اطراف تهران بزنند. تحقیقات 
نشــان مى داد سارقان بعد از اجراى نقشــه هاى سرقت براى 
خوشگذرانى به محل اختفایشان مى رفتند. در حالى که سارقان 
هر شــب به سرقت هاى سریالى خود ادامه مى دادند، مأموران 
موفق شدند دو نفر از سارقان را که از مجرمان سابقه دار بودند، 
شناسایى کنند. بررسى مأموران نشان داد دو سارق سابقه دار 
شــب قبل به جرم مستى دستگیر شده اند و در زندان قرچک 
بازداشت هستند. همچنین مأموران در مخفیگاه متهمان در 

شهرستان قرچک یک اسلحه کلت کمرى، 18 فشنگ جنگى، 
تعدادى شــوکر و افشانه و چاقو و قمه کشف کردند. دو متهم 
پس از بازداشت در بازجویى ها سه همدست خود را به پلیس 
معرفى کردند و مأموران خیلى زود همدستان سارقان مسلح 
را بازداشــت کردند. پنج سارق مســلح در بازجویى ها، مقابل 
قاضى نصرتى، بازپرس شــعبه اول دادسراى ناحیه 34 به 18 
فقره سرقت مسلحانه اعتراف کردند. سردسته باند که مرد 30 
ساله اى به نام محسن بود، در بازجویى ها گفت: من بازیگر تئاتر 
و قهرمان رشته دوو میدانى بودم، اما وسوسه پولدار شدن مرا 
سارق مسلح کرد. وى ادامه داد: پدرم در کا ر ساخت و ساز بود 
و وضع مالى خوبى داشــت. مدتى قبل با پدرم اختلاف پیدا 
کردم که با یکى از دوستانم تصمیم گرفتیم از راننده کامیون ها 
ســرقت کنیم. ما دو نفرى به کامیون هایــى که کنار جاده یا 
خیابان هاى خلوت پــارك بودند، حمله مى کردیم و با تهدید 
چاقو پول هاى راننده هایشــان را مى گرفتیم تا اینکه با سه نفر 
دیگر از دوستانمان باند سرقت سوپرمارکت ها را طراحى و اجرا 
کردیم. چهار متهم دیگر در بازجویى ها با اعتراف به جرم خود 
حرف هاى سردسته باند را تأیید کردند. پنج سارق مسلح پس 
از تحقیقات تکمیلى، در دادگاه انقلاب محاکمه شدند. قاضى 
دو نفر از متهمان را به جرم محاربه به اعدام و سه نفر دیگر از 
اعضاى این باند را به حبس و تبعید محکوم کرد. چند روز قبل 
رأى دادگاه پــس از تأیید در دیوان عالى کشــور براى اجرا به 
شعبه اجراى احکام فرستاده شد. بنابراین دو نفر از اعضاى این 

باند به زودى اعدام مى شوند.

سارقان سریالى سوپر مارکت ها در آستانه اعدام 

خط قرمز: دو عضو شــبکه دزدان مســلح سوپر مارکت هاى 

باند به زودى اعدام مى شوند.بازداشت هستند. همچنین مأموران در مخفیگاه متهمان در بازداشت هستند. همچنین مأموران در مخفیگاه متهمان در کمرى و چاقو تمامى دخل مغازه را سرقت کرده و به سرعت از 



خط بین الملل

با تمساح 6 مترى آنقدر سلفى گرفتند که مرد
خط قرمز: نجات تمساح از فاضلاب 
فقط یک ســاعت دوام آورد و آتش 
نشانان آنقدر عکس سلفى گرفتند 
که تمساح مرد.  آتش نشانان مالزى 
در عملیاتى 10 ساعته موفق شدند 
تمســاح 6 مترى غول پیکرى را از 
فاضلاب نجات دهنــد اما حیوان 
نگــون بخت یک ســاعت پس از 

نجات جان سپرد.  حیوان غول پیکر شنبه شب گذشته با ورود به فاضلاب «کاپار» 
به دام افتاده بود. «زیدى آهتان» از مدیریت آتش نشــانى منطقه در این باره گفت: 
این بزرگ ترین خزنده اى است که تاکنون نجاتش داده ایم. براى بیرون کشیدن این 
حیوان عظیم الجثه مجبور شدیم از جرثقیل و زنجیرهاى حجیم استفاده کنیم. در 
عملیات آتش نشانى 20 مأمور از ایستگاه حضور داشتند. عملیات نجات 10 ساعت 
طول کشید اما متأسفانه یک ساعت پس از اتمام عملیات حیوان نگون بخت جان 

سپرد. تمساح به دامپزشکى منتقل شد تا علت مرگش روشن شود.

پسر خردسال ایرلندى شاهد قتل پدر 
خط قرمز: فردى ناشــناس که در پارکینگ فروشگاه بزرگى کمین کرده بود 
پس ازکشتن مرد 35 ساله اى در برابر دیدگان پسر خردسالش متوارى شد.  به 
گزارش پلیس، در این جنایت که عصر یکشنبه در حاشیه شهر «کو دان» واقع در 
ایرلند شمالى اتفاق افتاد، مرد جوان همراه پسرش در پارکینگ فروشگاه مشغول 
جابه جایى وســایل خریدارى شده بود که ناگهان هدف شلیک چند گلوله قرار 
گرفت و کشته شد. مسئولان امنیتى فروشگاه به دنبال اطلاع ازجنایت، بلافاصله 
وارد عمل شدند و براى جلوگیرى از بروز فاجعه بزرگتر، درهاى خروجى فروشگاه 
را بســتند. همزمان با رســیدن مأموران پلیس و تیم بررسى صحنه جرم، پسر 
مقتول که از نزدیک شاهد مرگ پدرش بود، براى بررسى شرایط جسمانى اش 
تحویل امدادگران شد و تحقیقات براى یافتن سرنخى از ضارب فرارى آغاز شد.

وزیر سابق الجزایر زن خود را به گلوله بست
 خط قرمز: شــبکه خبرى روسیا الیوم روز سه شنبه گزارش داد: وزیر اسبق 
اوقاف و شئون دینى الجزایر همسر خود را هدف گلوله قرار داد.  «عبد الحفیظ 
أمقران» در منزل خود در منطقه «زرالده» در غرب پایتخت سه گلوله به سوى 
همسرش شلیک کرد. بر اســاس اعلام رسانه هاى خبرى، همسر وزیر اسبق 
اوقاف و شــئون دینى الجزایر با وجود این توانســت بــراى درمان، خود را به 
بیمارستان برساند. وى پس از دریافت کمک هاى اولیه مرحله خطر را پشت سر 
گذاشته است. نیروهاى پلیس این وزیر اسبق الجزایرى را دستگیر و وى را براى 

بازجویى درباره حادثه به مرکز پلیس بردند.

13

جزئیات تازه از نزاع خونین 
در خیابان حر مشهد

خط قرمز- کاهانى مقدم: افرادى که ســوم خردادماه 
جارى طى نزاعى خونین باعث مرگ مرد جوانى در مشهد 
شــده بودند، روز دوشنبه دستگیر و به جرم خود اعتراف 

کردند.
بــه گزارش خبرنگار ما این افراد روز چهارشــنبه ســوم 
خردادماه در حالى که سوار بر خودروى پژو در خیابان حر 
13 در شهرك شهید رجایى مشهد در حال حرکت بودند، 
با راننده و دو سرنشین یک خودروى پژو 405 که از رو به 
رو و خلاف به ســمت آن آمده و سد راهشان شده بود، به 
مشاجره پرداختند و لحظاتى بعد مشاجره آنها به درگیرى 

فیزیکى انجامید.
در این درگیرى دو نفر از سرنشینان خودروى اول در حالى 
که چاقو به دســت داشتند هر کدام ضرباتى به سر، پهلو، 
شانه و قفسه سینه راننده خودروى دوم وارد کرده و او را 

نقش بر زمین ساختند و از صحنه متوارى شدند.
لحظاتى بعد ضمن انتقال پیکر خون آلود راننده مجروح 
(حسین 25 ساله) به بیمارستان، موضوع به پلیس اطلاع 
داده شــد و بلافاصله تــلاش فراوانى براى شناســایى و 

دستگیرى طرفین درگیر آغاز شد.
در حالى که این تحقیقات ادامه داشت، جوان مجروح شب 
دوشنبه در بیمارســتان درگذشت و بدین ترتیب پرونده 
نزاع به پرونــده اى جنایى تغییر ماهیت داده و تحقیقات 
براى دستگیرى متهمان فرارى پرونده زیرنظر قاضى کاظم 
میرزایى توســط اکیپى از کارآگاهان اداره جنایى پلیس 

آگاهى استان ادامه یافت.
بنا بر این گزارش، کارآگاهان با تحقیقات از شاهدان عینى 
و کشف هویت دو نفر همراهان مقتول در جریان نزاع، آنها 
را به آگاهى فراخوانــده و در بازجویى و تحقیقات از این 
افراد، هویت ضاربان اصلى و همراهان آنها نیز شناســایى 
شد. با کســب این اطلاعات و تلاش و ردزنى هاى فراوان 
سرانجام روز دوشنبه چهار نفر از سرنشینان خودروى اول 
از جمله دو ضارب اصلى یکى پس از دیگرى دستگیر و به 

آگاهى منتقل شدند.
«امیــن» یک نفر از دستگیرشــدگان کــه همگى تبعه 
افغانستان هستند، در بازجویى ها ضمن قبول ایراد ضرب 
به وسیله چاقو گفت که پس از مشاجره با مقتول یک ضربه 
چاقو به سر و یک ضربه هم به شانه اش زده است اما او که 
همچنان حالت تهاجمى داشته به سمت آنها حمله ور شده 
که در همین هنگام «محمد» ضربات دیگرى بر پیکر او وارد 

و او را نقش بر زمین کرد.
در همین حال بنا به گفتــه قاضى کاظم میرزایى هرچند 
متهمان اصلى این پرونده به ایراد ضربات چاقو منجر به مرگ 
«حســین» اعتراف کرده اند اما هنوز ابهاماتى در این پرونده 
وجود دارد که براى روشــن شــدن آن، این افراد در اختیار 
کارآگاهان اداره جنایى پلیس آگاهى استان قرار گرفته اند. 
وى افزود که تحقیقات پلیســى همچنین براى دستگیرى 
پنجمین سرنشین خودروى پژو ضاربان در حال انجام است.

خط عبرت
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خط قرمز: یک ســارق حرفه اى که قصــد فروش چند 

دستگاه لپ تاپ مسروقه در سایت اینترنتى دیوار داشت، 
با هشیارى یکى از مالباخته ها دستگیر شد. 

گزارش خبرنگار ما به نقل از فرمانده انتظامى مشهد حاکى 

اســت چند روز قبل به دنبال وقوع سرقت هاى سریالى از 

منازل مسکونى در محدوده نجفى مشهد، اکیپى از مأموران 

دایره آگاهى کلانترى نجفى تحقیقات گسترده اى را براى 

شناســایى و دستگیرى عامل یا عاملان این سرقت ها آغاز 
کردند. 

در همین حین یکــى از مالباختگان با مراجعه به مأموران 

کلانترى گفت که فردى لپ تاپ سرقتى او را در سایت دیوار 

به فروش گذاشته است که بلافاصله عملیات ردزنى این فرد 

از سوى پلیس انجام و منجر به شناسایى هویت و دستگیرى 

فرد موردنظر و کشــف هفت دستگاه لپ تاپ مسروقه شد. 

سرهنگ محمد بوستانى با بیان اینکه بازجویى از این متهم 

21 ســاله که داراى سوابق کیفرى است، به منظور کشف 

سایر جرایم ارتکابى او در حال انجام است، خاطرنشان کرد: 

تیم هاى گشت نامحسوس دایره اطلاعات کلانترى مصلى 

مشهد نیز به منظور رسیدگى به گزارش یکى از شهروندان 

مبنى بر فروش داروهاى محرك غیرمجاز و قاچاق در میدان 

عدالت وارد عمل  شــدند. وى گفت: ایــن مأموران با انجام 

کنترل و مراقبت هاى نامحســوس سرانجام متهم موردنظر 

را در حال دوره گردى و پیشــنهاد خرید به شــهروندان و 

رهگذران به دام انداختند که در بازرسى از وسایل همراه این 

متهم 888 عدد قرص و آمپول هاى توان افزا و محرك هاى 
غیرمجاز کشف کردند. 

رئیس پلیس مشهد گفت: این متهم براى انجام تحقیقات 

بیشتر و ســیر مراحل قانونى در اختیار مراجع قضایى قرار 

گرفت. وى در ادامه از دستگیرى یک سارق دیگر با همکارى 

مالباخته خبر داد و افزود: یکى از شــهروندان گوشى تلفن 

همراه خود را در ســایت دیوار براى فروش گذاشته بود که 

فردى به عنوان خریــدار با او تماس گرفته و هنگام حضور 

در محل قرار براى بازدید، گوشــى تلفن را به سرقت برده و 
متوارى مى شود.

با اعلام شــکایت مالباخته، مأموران کلانترى 12 مشهد 

بلافاصله وارد عمل شــده و با اقدامى ضربتى سارق را در 
کمترین زمان ممکن شناسایى و دستگیر کردند.

سرهنگ بوستانى همچنین به دستگیرى سارق روسرى و 

لباس هاى زنانه اشاره کرد و گفت: این متهم نیز زمانى که 

قصد فروش البسه و روسرى هاى مسروقه را داشت توسط 

مأموران کلانترى امام رضا(ع) دســتگیر و در بازرسى از 

وســایل همراه او 714 عدد روســرى و 126 عدد لباس 
زنانه کشف شد.

سارق حرفه اى از روى دیوار به بازداشتگاه رفت

خط قرمز- سعید کوشــافر: مرد جوان باورش نمى شد، 
عکس هایى که خودش هم در اختیار نداشت برایش ارسال 

شده بود و آخرین پیام حکایت از یک اخاذى داشت.
او سال ها قبل، زمانى که جوان بوده مطابق با شرایط زمانه در 
جمع دوستانش حاضر شده بود و در کنار آنها تصاویرى را به 
ثبت رسانده بود، عکس هایى که حالا دستاویز یک ناشناس 

قرار گرفته بود تا از او اخاذى کند.
مرد جوان که قصد نداشت به این اخاذى تن در دهد بلافاصله 
شکایتش را مطرح کرد و همراه پرونده به پلیس فتا رفت. او 
به افسر پرونده گفت: من هم مانند همه جوانان شور و نشاط 
داشتم و در جمع هاى دوستانه حاضر مى شدم، در این میان 
عکس هایى مى گرفتیم که بخشى از آنها را در اختیار دارم و 

برخى نیز در اختیار دوستانم بود.
اکنون سال ها از آن ایام گذشته و من پس از تحصیل توانستم 
صاحب خانواده و شــغل و موقعیت اجتماعى شوم، فردى 
ناشــناس از همین موقعیت من سوءاستفاده کرده و تهدید 
مى کند که اگر به او 300 میلیون ریال پول ندهم این تصاویر 
را در تلگرام منتشــر مى کند تا هم شخصیت اجتماعى ام را 
زیر ســؤال ببرد و هم باعث مشکلاتى در محیط خانواده ام 
شود. با بیان این اظهارات پرونده به صورت ویژه در دستورکار 

مأموران پلیس فتا قرار گرفت.
مأمــوران بلافاصله عملیــات فنى و تخصصى خــود را در 
فضاى مجازى شــروع کرده و به سرنخ هایى رسیدند، آن ها 
این سرنخ ها را پیگیرى کرده و با ردیابى و ردزنى تخصصى 
توانستند متهم به اخاذى را شناسایى و به پلیس فتا احضار 

کنند.
متهم مردى 33 ســاله به نام على و از دوستان سابق شاکى 
پرونــده بود، او که در مقابل مســتندات و ادله پلیس راهى 
جز بیان حقیقت نداشــت اعتراف کرد که گرفتار مشکلات 
شــدید مالى شده اســت و چند روز قبل که در حال ورق 
زدن آلبوم هاى قدیمى بوده چشــمش به تصاویر دوستش 
مى افتد که اکنون از شــرایط بسیار ویژه و خوبى برخوردار 
است و صاحب موقعیت اجتماعى و اقتصادى بسیار بالایى 
است، یک لحظه حســودى ام شد و از سوى دیگر احساس 
کردم با عنوان یک فرد ناشناس از وى اخاذى کنم، بنابراین 
پس از به دست آوردن یک سیمکارت با ارسال چند عکس 
براى او تهدید کردم که اگر مبلغ درخواســتى من را ندهد، 
تصاویر را در تلگرام براى تمام کســانى که او را مى شناسند 
ارسال خواهم کرد، اصلاً گمان نمى کردم به این زودى گرفتار 

پلیس و قانون شوم.
در همین راستا سرهنگ رضا قدمگاهى فرمانده انتظامى 
شهرســتان قوچان به خبرنگار خط قرمــز گفت: در پى 
شــکایت مردى جوان مبنى بر اخاذى فردى ناشــناس با 
تهدید به انتشــار تصاویر خانوادگى موضوع در دستورکار 

تیمى از کارشناسان پلیس فتا قرار گرفت.
وى افزود: در بررسى اظهارات شاکى پرونده مشخص شد 
فردى ناشــناس مدتى است با ارســال تعدادى از تصاویر 
خصوصــى مرتبط با دوران زندگى مجــردى اش از وى با 
تهدید به انتشــار تصاویر در شبکه اجتماعى تلگرام قصد 
اخاذى دارد و در آخرین مورد تقاضاى 300 میلیون ریال 

وجه نقد کرده است.
ســرهنگ قدمگاهى تصریح کرد: کارشناسان پلیس فتا با 
یک سرى تحقیقات فنى در فضاى سایبر متهم را که جوانى 
33 ســاله به نام على و از دوستان سابق شاکى پرونده است 

شناسایى و به پلیس فتا احضار کردند.
فرمانده انتظامى شهرســتان قوچان عنــوان کرد: متهم در 
بازجویى هاى علمى پلیس در مواجهه با مستندات دیجیتالى 
کشــف شــده ضمن اعتراف به بزه انتســابى اعلام داشت 

انگیزه اش را مشکلات شدید مالى اعلام کرد.
وى با اشاره به معرفى متهم به دادسرا خاطرنشان کرد: هیچ 
رد پایى از چشــم پلیس دور نخواهد ماند و هر کسى که به 
هر نحو اقدام به مزاحمت و هتک حیثیت در محیط مجازى 
کند براساس قانون جرایم رایانه اى افزون بر اعاده حیثیت به 

حبس و جزاى نقدى محکوم مى شود.

اخاذى 300 میلیونى از دوست قدیمى با عکس هاى مجردى



آبروریزی بزرگ استقلال درآسیا

»کلین شیش« به جای »کلین شیت«!

 فوتبال  ورزش  استقلال تا رســیدن به مرحله 
یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان آسیا یک کلین شیت 
فاصله داشت یا لااقل به ثمررســاندن یک گل تا قبل 
از اینکه گل های ســوم به بعد را دریافت کند اما هیچ 
یک ازاین اهداف به سرانجام نرسید تا در کمال بهت 
وحیرت باختی بزرگ و تاریخی درکارنامه آبی ها ثبت 
شود. شــاید بدبین ترین هواداران اســتقلال پیش از 
تقابل با العین لحظه ای تصور نمی کردند که تیم شان 
با چنین شکستی میدان بازی با العین را ترک کند اما 
برای العینی ها تنها 60دقیقه کافی بود تا 5 بار دروازه 

استقلال را باز کنند.
 آری درعرض یک ساعت استقلال 5 بار مقابل حملات 
پردامنــه العینی ها و درخشــش مثال زدنــی برادران 
عبدالرحمن و فرارهای سریع کایو، گوش چپی که دوبار 

در این بازی موفق به گلزنی شد، به زانو درآمد. گل ششم 
هم دقایقی بعد به ثمر رسید تا این نتیجه استقلال را به 
44 سال پیش ببرد. روزی که از پرسپولیس هم با همین 
تعداد گل باخته بود. به واقع اما اســتقلال هیچ زمان در 
تاریخ هفتاد و اندی ســاله خود چنین باختی در عرصه 
بین المللی را تجربه نکرده بود به یاد می آوریم روزی را که 
استقلال در آلمان رخ در رخ اشتوتگارت قرار گرفت و در 
آن بازی که تیم آلمانی فیلیکس ماگات را روی نیمکت 

خود می دید تنها با 2گل مغلوب شد.
 اســتقلال درعرصه بین المللی بی شک شکست های 
بسیاری داشــته اما نه به این ســرخوردگی وحقارت و 
اگر تاریخ را ورق بزنیم به یــک واقعیت بزرگ ملموس 
برمی خوریم؛ اینکه استقلال همواره در بازی های برون 
مرزی خود آبروداری کرده اســت. آبرویــی که حالا با 

هنرنمایی منصوریان و شــاگردانش ریخته شــده و بی 
تعارف این باخت هیچ گاه از ذهن هواداران این باشــگاه 
پاک نخواهد شد. ازهمه بدتر توجیه های منصوریان پس 
از بازی بود. او که یک هفته پیش و پس از بازی با العین 
مدعی شده بود هیچ کس به بازی مالکانه توجه نمی کند 
و همه نتیجه را می بینند حتی نتوانست همان افکار را در 

میدان بازی پیاده کند. 
توجیه منصوریان درغیبت برخی بازیکنان نیز با رجوع 
به مصاحبه هفته قبل خود که پیروزی را حاصل تلاش 
جوان های تیمش می دانست، رنگ می بازد. منصوریان 
عینا این جمله را به زبان آورده بود که این بضاعت فعلی 
را از جوانگرایی داریم. منصوریان تنها درفکر بهانه تراشی 
برای خلق بزرگ ترین شکســت تاریخ باشگاه استقلال 

است و بس. 

آی اسپورت : مجتبــی جباری فصل بسیار سختی 
را در قطر ســپری کرد ؛ فصلی پر از مصدومیت. او تا 
می خواست اوج بگیرد، آسیب می دید. جباری از این 
مصدومیت ها خسته شده است. او بارها و بارها زانوی 
خود را به تیغ جراحان ســپرده و گویا دیگر دوست 
ندارد این اتفاق رخ دهد. همانقدر که خداحافظی او 
از تیم ملی غافلگیر کننده بود، شــاید به همان اندازه 

خداحافظی اش از فوتبال شما را غافلگیر کند.
جباری دیگر نمی تواند با الاهلی به کارش ادامه دهد. 
این باشگاه دنبال جذب بازیکن دیگری است و بدین 
ترتیب، او الاهلی را ترک می کنــد. جباری در حال 
حاضر پیشنهاد چشمگیری ندارد. دو باشگاه قطری 
مذاکرات نصفه و نیمه ای با این بازیکن داشته اند ولی 
هنوز توافقی حاصل نشده اســت. مجتبی بعد از این 
مذاکرات به نزدیکانش گفته: »هنوز تصمیم نگرفته ام 
بازی کنم یا خداحافظی. باید اول این تصمیم خود را 
نهایی کنم. اگر خواستم بازی کنم مذاکرات جدی ام را 

ادامه می دهم اگر نه کفش هایم را می آویزم.«
جباری دوســت دارد با پیراهن اســتقلال از فوتبال 
خداحافظی کند ولی امکان این مسئله وجود ندارد. او 
با توجه به سابقه ای که در کار با مربیان مختلف داشته، 
در تفکرات منصوریان جایی ندارد. سرمربی استقلال 
به دنبال دردسر نمی گردد و به همین دلیل علاقه ای به 

بازگشت جباری ندارد. هر بار که نزدیکان منصوریان 
تلاش کرده اند با او درباره مجتبی صحبت کنند او به 
شکلی بحث را عوض کرده است. جباری اگر بتواند به 
استقلال برگردد قطعاً یک فصل دیگر بازی می کند 
ولی در غیر این صورت احتمــال خداحافظی  اش از 
فوتبال زیاد خواهد بود. جبــاری کلًا بازیکن خاصی 

است و این را بارها نشان داده است.
او بــا مصاحبه هایش، بارهــا هــواداران را غافلگیر 
کرده. قبل از جام جهانی  برزیل هــم با خداحافظی 

ناگهانی  اش از تیم ملی، همه را شوکه کرد. جباری در 
آن برهه معتقد بود به دلیل مصدومیت های فراوانش و 
همین طور فشاری که تمرینات تیم ملی در آستانه جام 
جهانی  خواهد داشت، نمی تواند به کارش با کی روش 
ادامه دهد. جباری تصور می کرد اگر به جام جهانی  برود 
بعد از این تورنمنت باید برای همیشه فوتبال را کنار 
بگذارد و به همین خاطر از تیم ملی خداحافظی کرد. 
حال باید دید این بار هم به خاطر مصدومیت های پی 

در پی  اش، با یک تصمیم همه را شوکه می کند؟

منصوریان: از هواداران عذر خواهی 
می کنم

ورزش:  علیرضا منصوریان پس از شکست 6 بر یک استقلال مقابل 
العین امارات و حذف از رقابت های لیگ قهرمانان آسیا گفت: متأسفانه 
شکســت تلخی بود. دو ســه مصدوم در این بازی داشتیم و یکی دو 
بازیکن هم در اواسط بازی مصدوم شدند. مجبور شدیم سیستم تیم را 
تغییر دهیم. در مجموع از عملکرد بازیکنان و خودمان راضی نیستم.

سرمربی استقلال افزود: در جریان بازی هرچه تلاش کردیم به بازی 
برگردیم، شرایط سخت تر می شد. العین تمام نیروهایش را داشت و 
ما می دانستیم بازی ســختی داریم. از هواداران عذرخواهی و سعی 
می کنیم برای فصل بعد با آوردن چند بازیکن در طراز بین المللی، این 

تیم را به نقطه بالاتر برسانیم.

طاهری: فاصله استقلال با العین 5 گل 
نبود

تسنیم: پیشکسوت باشگاه استقلال شکست این تیم مقابل العین را 
یک اتفاق نادر دانست.

بیژن طاهری درباره شکست 6 بر یک تیم استقلال مقابل العین، اظهار 
داشت: من قبل بازی هم گفته بودم که العین یکی از بهترین تیم های 
عربی است و همان تیمی نخواهد بود که در آزادی بازی کرد، چون هم 
یک بازی این تیم در لیگ امارات را دیده بودم و هم بازی شان مقابل 
ذوب آهن را تماشا کردم. همه می دانستیم که العین تیم خوبی است، 
ولی نه در این حد. فاصله اســتقلال و العین تا این حد زیاد نبود، اما 

قبول کنیم استقلال در تمام خطوط ضعیف تر از العین بود.

واعظ آشتیانی: فوتبال ما در حال 
روزمرگی است

تسنیم: امیررضا واعظ آشتیانی مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال 
در خصوص شکست سنگین اســتقلال مقابل العین و حذف از لیگ 
قهرمانان آسیا اظهار داشت: این نتیجه در عین اینکه می تواند اتفاق 
باشــد اما از جهات دیگر نیز نشان می دهد کشــورهایی که در حال 
برنامه ریزی منظم و سرمایه گذاری هدفمند هستند قطعا نتیجه برنامه 
خود را دریافت می کنند. این مسائل در حالی است که فوتبال ما در 
حال روزمرگی است و هیچ هدف تعریف شده ای نداریم و برنامه ریزی 
ما در بحث مدیریتی کلان نیست و این موضوع به باشگاه ها نیز تسری 

یافته است. 

برگزاری دربی مازندران در تهران
ورزش: کمیته مسابقات ســازمان لیگ  اعلام کرد: با توجه به نامه 
هیئت فوتبال اســتان مازندران مبنی برعدم  وجود ورزشگاه  واجد 
شرایط و استاندارد با نور کافی در آن استان،  طبق رأی کمیته استیناف 
دیدار تیم های خونه به خونه و نســاجی  مازندران از هفته بیســت و 
هشتم لیگ دسته اول در روز پنجشــنبه مورخ   11 خرداد 96 راس 
ساعت 21:30 در ورزشگاه شهید کشوری شهر تهران  و بدون حضور 

تماشاگران برگزار می شود.

مامیچ: انتظار زدن ۶ گل به استقلال را 
نداشتم

ورزش: زوران مامیچ ســرمربی العین که خودش هم از کسب این 
نتیجه فوق العاده برابر شاگردان علیرضا منصوریان متعجب شده بود، 
تصریح کرد: مطمئن بودم که در این بازی می توانیم بازی فوق العاده ای 
را از خود به نمایش بگذاریم و دروازه استقلال را باز کنیم، اما انتظار 

زدن 6 گل به آن ها را نداشتم.

عبدالرحمن: به هواداران مان قول صعود 
داده بودیم

ورزش:  عمــر عبدالرحمــن، یکی از ســتاره های العیــن در بازی 
برابراستقلال اظهار داشــت: پیش از این بازی به هواداران مان قول 
صعود به مرحله بعد را در خانه داده بودیم و موفق به انجام این کار با 

اجرای دستورات تاکتیکی مامیچ در زمین شدیم.

کلاف مالکیت تراکتورسازی پیچیده تر 
شد

ایســنا: شــرکت تراکتورســازی ایران با صدور بیانیه ای باشگاه 
تراکتورســازی را متعلق به خود دانســت. در این بیانیه آمده است:  
»بدنبال درج برخی شایعات در بعضی از جراید و شبکه های اجتماعی 
مبنی بر واگذاری تیم تراکتورسازی به آقای ناصر شفق و انتشار نامه ای 
از ســوی ســازمان لیگ فوتبال در این مورد که موجب نگرانی عده 
کثیری از طرفداران این تیم محبوب را فراهم ساخته، به اطلاع عموم 
علاقه مندان این تیم می رساند ، تیم تراکتورسازی ایران همواره متعلق 
به شرکت تراکتورسازی بوده و به هیچ شــخص حقیقی یا حقوقی 
دیگری واگذار نگردیده و تمامی ادعاهای مطروحه در این زمینه فاقد 

وجاهت قانونی و حقوقی بوده و تکذیب می گردد .«

گیتی پسند حریفانش را درجام 
باشگاه های فوتسال آسیا شناخت

ورزش:  قرعه کشی مسابقات فوتسال جام باشگاه های آسیا برگزار 
شد و تیم گیتی پسند، نماینده ایران در این مسابقات با نمایندگان 
ژاپن و چین همگروه شد.مراسم قرعه کشی مسابقات فوتسال جام 
باشگاه های آسیا دیروز برگزار شد و تیم گیتی پسند در گروه سوم در 
کنار دو تیم شریکر اوزاکا ژاپن و شــنزن چین قرار گرفت. مسابقات 
فوتسال جام باشگاه های آسیا از 29 تیرماه تا ۸ مرداد در ویتنام برگزار 

خواهد شد.

15 لیدر همراه استقلال در دوحه!
آی اســپورت : کاروان اســتقلال در ســفر به امارات، یکی از 
شلوغ ترین کاروان های چند ســال اخیر این تیم در سفر به خارج 
بود. 53 نفر در این کاروان حضور داشــتند و حالا پس از شکست 
تعداد برگشــتی های استقلال کمتر شده اســت! بعضی بازیکنان 
بامداد سه شنبه اردو را ترک کردند تا به تعطیلات بروند. نزدیک 
به 5،6 بازیکن دیشب همراه تیم برنگشــتند. اما نکته جالب این 
ســفر، حضور لیدرهای پرتعــداد همراه با تیم بــود. در حالی که 
اســتقلالی ها می گفتند فقط 5 لیدر با خــود برده اند، در امارات 

مشخص شد 15 لیدر همراه تیم بوده اند!  

ضد حمله

آمار استقلال در پایان فصل/ ۲۲ برد در ۴۳ بازی
ورزش: باخت تلخ مقابل العین باعث شد تا نیم فصل موفقیت آمیز استقلال تهران پایانی 
تلخ داشته باشد. با این حال بازهم نگاهی به نتایج استقلال در این فصل نشان می دهد در 
مجموع علیرضا منصوریان کارنامه تقریبا قابل قبولی داشته است. این تیم در 43 بازی به 
میدان رفت که در این بازی ها 22 برد کسب کرد و هشت باخت آورد. عملکرد استقلال در 

رقابت های مختلف به شرح زیر است؛
لیگ برتر: 30 بازی- 16 برد- 9 تساوی- 5 باخت- 45 گل زده- 2۷ گل خورده
جام حذفی: 4 بازی- 2 برد- یک تساوی- یک باخت- 5 گل زده- 3 گل خورده

پلی آف لیگ قهرمانان آسیا:  یک بازی- بدون برد- یک تســاوی- بدون باخت- صفر گل 
زده- صفر گل خورده

لیگ قهرمانان آسیا: ۸ بازی- 4 برد- 2 تساوی- 2 باخت- 12 گل زده- 11 گل خورده
مجموع: 43 بازی- 22 برد- 13 تساوی- ۸ باخت- 62 گل زده- 41 گل خورده

طبق قوانین فوتبال دو برد اســتقلال در ضربات پنالتی مقابل السد و صبا  ی قم در پلی آف 
لیگ قهرمانان آسیا و جام حذفی مساوی محسوب شده است. 

لیست خرید پر و پیمان »منصوریان« پس از 
حذف در آسیا

ایسنا: بعد از حذف استقلال تهران از لیگ قهرمانان آسیا،  این تیم فعالیت خود در فصل نقل 
و انتقالات را آغاز کرد.بر اساس اطلاعات موجود، استقلالی ها تمایل دارند تا پژمان منتظری 
را در خط دفاعی جذب کنند هر چند که هنوز این توافق نهایی نشده چرا که این احتمال 
وجود دارد که منتظری همچنان در قطر فوتبالش را ادامه دهد.استقلالی ها برای سمت چپ 
خود هم شایان مصلح بازیکن تیم سپیدرود رشت را در نظر دارند و به نظر می رسد کار انتقال 
این بازیکن در آخرین مراحل قرار دارد. این تیم همچنین به دنبال جذب مرتضی تبریزی و 
حسن بیت سعید است. این دو بازیکن هم ظاهرا در یک قدمی عقد قرارداد با استقلال قرار 
دارند و به زودی به جمع آبی های پایتخت اضافه می شوند. در این میان وضعیت جپاروف 
همچنان نامعلوم است و البته اســتقلالی ها نیم نگاهی به زهیوی و شهباززاده هم دارند؛ 

بازیکنانی که اگر کاوه رضایی در استقلال نماند از گزینه های آبی ها محسوب می شوند. 14

تلگرامی

1

  پس از پایان دیدار تیم های العین امارات و اســتقلال، عمر عبدالرحمن به 
عنوان بهترین بازیکن این بازی انتخاب شد. این بازیکن دو گل در این بازی به 

ثمر رساند.
   نادر عزت اللهی به عنوان دســتیار اول نادر دست نشان در کادرفنی ملوان 

انتخاب شد. 
   عباس بختیاری، دروازه بان تیم بادران تهران به دلیل تخلفاتی که در بازی 
با پارس جنوبی جم انجام داده بود به مدت یک سال محرومیت مفید از همراهی 
تیم مربوطه و پرداخت 50 میلیون ریال جریمه نقدی از سوی کمیته انضباطی 

محکوم است.
    نزهتی هافبک تیم سپیدرود رشت که در لیگ دسته اول پیراهن این تیم را 
برتن کرد و در صعود به لیگ برتر نقش مهمی ایفا کرد، با مسئولان باشگاه برای 

ادامه حضور در این تیم به توافق رسید.
  حمید  درخشان پیشکسوت پرســپولیس در مورد کری خوانی هواداران 
استقلال و پرسپولیس بعد از نتیجه دوشنبه شب استقلال گفت: این کار درستی 
نیســت. هر 3 تیم حاضر در این رقابت ها به نوعی تیم ملی کشورمان هستند و 

کری خوانی بازی های داخلی را نباید وارد این رقابت ها کرد.
   مسئولان باشگاه سپیدرود طی جلســاتی که روزهای اخیر با نوبخت رئیس 
سازمان برنامه و بودجه داشتند موفق شدند مجوز دریافت 2 میلیارد پول را از وی گرفته 

و به این ترتیب طی روزهای آینده مطالبات بازیکنان سپیدرود پرداخت خواهد شد.
   پس از تغییر و تحولاتی که در ترکیب مدیریتی و فنی تیم فوتبال نساجی 
قائمشهر ایجاد شــد و علی امیری بعنوان مدیرعامل و مهدی پاشازاده بعنوان 
ســرمربی این تیم انتخاب شــدند، فرزاد مجیدی نیز گزینه اصلی سرپرستی 

نساجی مازندران است.
  فرشید باقری هافبک میانی تیم استقلال که در همان دقایق ابتدایی دیدار 
دوشنبه شب تیمش مقابل العین دچار آسیب دیدگی شد، 2هفته از تمرینات 

دور خواهد ماند.
  مسئولان کمیته فوتسال قصد دارند تا برای تیم ملی فوتسال ایران که بهمن 
ماه امسال در مسابقات جام ملتهای آسیا حضور خواهد داشت، اردوی آماده سازی 

در اسلوونی برپا کنند. 
  سازمان لیگ فوتبال ایران در نامه ای که دوشنبه، ۸ خردادماه به مالک باشگاه 
نفت تهران ارسال کرده، تذکری جدی داده که در صورت عدم ارائه مستندات 
از جمله پروانه فعالیت حرفه ای این باشــگاه سهمیه لیگ قهرمانان آسیا به این 

باشگاه تخصیص داده نمی شود.  

سنگ سفیدی : 
پیشنهاد خارجی 

بیاید می توانم بروم
مهر: محمدرضا ســنگ ســفیدی درباره 
پیوســتنش به تیم فوتسال مس سونگون 
و جدایی از تاسیســات دریایی گفت: سه 

سال خوب در تاسیسات دریایی داشتم و توانستم دو قهرمانی لیگ و یک قهرمانی آسیا 
کسب کنم. جدایی از این تیم برایم سخت بود ولی تصورم این بود که دیگر در تاسیسات 
جای پیشرفت ندارم و باید در شرایط جدیدی باشم. سنگ سفیدی درباره اینکه پیش از 
این مدعی شده بود پیشنهادات خارجی دارد، گفت: من از چند کشور پیشنهاد داشتم 
ولی لیگ کشورهای اروپایی دو ماه دیگر شروع می شد با این حال آقای کافی و شهبازی 
مدیرعامل و عضو هیات مدیره به بنده لطف داشتند و اجازه دادند در صورتی که پیشنهاد 

خوب خارجی داشته باشم که باعث پیشرفتم شود، مس را ترک کنم.

شفیعی و 
تراکتورسازی در 

بن بست
تسنیم: خالد شــفیعی با حضور در 
دفتر مصطفی آجورلــو مذاکراتی با او 
انجام داد، اما در این جلسه دو طرف به 

توافقی نرسیدند.مدافع تراکتورسازی در این جلسه علاوه بر اینکه درخواست 
کرده مبلغ قرارداد سال گذشته اش به طور کامل تسویه شود، درخواست کرد 
بخشی از قرارداد جدیدش به صورت نقدی هم به وی داده شود.همین موضوع 
باعث شد که مذاکرات خالد شفیعی و تراکتورسازی به بن بست بخورد و توافقی 
بین دو طرف صورت نگیرد. قرارداد شفیعی با تراکتورسازی به اتمام رسیده و 

حالا او بازیکن آزاد است.

شمس: کمیته 
فوتسال مقصر 

کناره گیری تیم ها از 
لیگ است

فارس: سرمربی ســابق تیم ملی فوتسال 
در مورد اتفاقات و حواشی که تیم های لیگ 

برتری یکی یکی خداحافظی می کنند، گفت: من با قاطعیت می گویم مقصر اصلی این 
اتفاقات اول کمیته فوتسال است که با برنامه ریزی غلط این اتفاقات را به وجود می آورد. 
شما ببینید هیچ اسپانسری حاضر نیست که در فوتسال ایران سرمایه گذاری کند خوب 
دلیل آنها هم منطقی است. کمیته فوتســال حتی نتوانسته در این چندین سال پخش 
مستقیم بازی ها را بگیرد. وقتی اسپانســر می بیند که بازی ها پخش نمی شود با چه دل 

و جرئتی سرمایه گذاری کند. متأسفانه تاکنون کمیته فوتسال موفق عمل نکرده است.
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ورزشـــی

پس از دریافت ۶ گل از العین
صمدمرفاوی: به منصوریان خسته 

نباشید می گویم!
حمیدرضاعرب: شکست استقلال همه پیشکسوت های باشگاه 
را شوکه کرده است.همه در حالتی ازبهت و حیرت قرار دارند. یکی 
از آن ها صمد مرفاوی است. مردی که خود روزگاری روی نیمکت 
آبی ها می نشست. مرفاوی که خود نیز تجربه تلخ سقوط به دسته 
یک را با صبا در خاطر دارد باخت اســتقلال را بسیار از دریچه ذهن 

خود تحلیل می کند.
 *بازی استقلال مقابل العین را دیدید؟

بله، دیدیم. واقعا لحظات سختی بر استقلال گذشت. خیلی عجیب 
بود.

 *تصور می کردید که استقلال ۶ گل از العین بخورد؟
نه من، بلکه هیچ کسی چنین تصوری نداشت. فوتبال است دیگر...

 *اما نمی شــود اینگونه تحلیل کرد. هواداران استقلال به 
شــدت از این باخت ناراحتند. آن ها از مدیریت باشگاه و 

کادرفنی به شدت گله دارند.
مطمئن باشید استقلالی ها نمی خواستند با این تعداد گل ببازند. اما 
فوتبال گاهی با تیم ها این طور می کند. به نظرمن اختلاف استقلال 
با العین شش گل نبود اما هرچه موقعیت به دست آمد تبدیل به گل 

شد. به هرحال این اتفاقات در فوتبال طبیعی است وپیش می آید.
 * چه عواملی به استقلال لطمه زد؟

آب و هوای امارات شرجی است و کار را برای بازیکنان ما که با چنین 
شرایطی آشنایی ندارند سخت می کند. قبل از این بازی می شنیدم 
که استقلالی ها می خواهند با پرس از جلو حریف را ببندند. خیلی 
خوشحال شدم که استقلال  می خواهد از چنین تاکتیکی استفاده 
کند اما در کمال تعجب دیدم که این تاکتیک پیاده نشــد. شــاید 
اســتقلالی ها هم غافلگیرشــده اند. احتمالا به دنبال هدف هایی 

بوده اند اما نتوانستند در زمین آن ها را انجام دهند.
 *بعد ازبازی عده ای از هواداران استقلال در صفحات مجازی 
خواســتار جدایی منصوریان و یا کادرمدیریتی باشــگاه 

استقلال شده اند. نظرشما هم با آن ها یکی است؟
ببینید من نمــی توانم درباره رفتن منصوریــان حرفی بزنم. اینکه 
منصوریان بماند یا برود را باید مسئولان باشــگاه تصمیم بگیرند. 
آن ها هســتند که دارند با هم کار می کنند. اگــر می بینند که می 
توانند دراین شرایط به کار ادامه دهند با هم باشند اگر نه می توانند 
تصمیم دیگری بگیرند. من بیرون از باشــگاه اســتقلال هستم و با 
فضای حاکم بر باشگاه آشنایی ندارم. ان شاء الله اتفاقی رخ دهد که 

به سود استقلال باشد.
*درباره منصوریان و بازیکنانش صحبت دیگری دارید؟

من به آن ها خسته نباشید می گویم. واقعا زحمت کشیدند!

تبعات یک مصدومیتاز قطر رانده، از استقلال مانده/ جباری در فکر خداحافظی
امید ابراهیمی جام جهانی را از دست می دهد؟

مهر: طول کشــیدن روند درمان هافبک ملی پوش استقلال و خط خوردن او از لیست 
1۸ نفره آبی پوشان در مقابل العین خطر خط خوردن او از لیست تیم ملی را هم ایجاد 

کرده است.
امید ابراهیمی که یکی از تاثیرگذارترین بازیکنان سه فصل اخیر تیم استقلال بود، 
در اواخر فصل گذشــته و در حین گرم کردن پیش از بازی با پدیده دچار آســیب 
دیدگی شد و از آن پس تاکنون نتوانســت به شــرایط آرمانی بازگردد. موثرترین 
هافبک آبی پوشــان مهمترین بازی این فصل این تیم مقابل العین را هم به همین 
دلیل از دســت داد. اتفاقی که خیلی به ضرر آبی پوشان تمام شــد. قطعا اگر امید 
ابراهیمی در این بازی حضور داشت و در شرایط آرمانی به سر می برد، به طور کلی 

معادلات این بازی به هم می خورد.
اما بازی نکردن ابراهیمی در این بازی تنها برای تیم اســتقلال تبعات نداشــت 
بلکه بــه احتمال زیــاد دامنه این مصدومیــت و روند کند درمــان گریبان این 
بازیکن را هم خواهد گرفت و ممکن اســت نه تنها دیدار مقابل ازبکســتان را از 
دســت بدهد، بلکه حتی ممکن اســت پیراهن تیم ملی تا جــام جهانی را هم از 

دست بدهد.
امید ابراهیمی بر خلاف بسیاری از ملی پوشان که آسیب می بینند، ترجیح داد مراحل 
درمانش را زیر نظر تیم پزشکی باشگاه استقلال طی کند و این موضوع طبیعتا خیلی به 
مزاج کادر فنی تیم ملی خوش نمی آید.  با این حساب این احتمال وجود دارد که حتی 
در صورتی که این بازیکن به طور کامل مصدومیتش را پشــت سر بگذارد نه تنها بازی 
ایران و ازبکستان را هم با تصمیم کی روش از دست بدهد، بلکه چه بسا حتی به سرنوشت 
بازیکنانی دچار شود که برای همیشه مورد غضب کارلوس کی روش قرار گرفته و حتی 

جام جهانی را هم از دست بدهد



مدافع تیم ملى والیبال در گفت و گوى اختصاصى با قدس

موسوى: مصدومیتم را سکوى پرتابى مى دانم براى خودم!
 والیبال  هاشم رسایى فر   فهرست 14 
بازیکن منتخب کولاکوویچ براى شــروع لیگ 
جهانى که منتشر شد خیلى ها با علامت سؤال 
بزرگى، نبود سید محمد موسوى در ترکیب تیم 
ملى والیبال را پــرس و جو مى کردند. بهترین 
مدافع روى تور سال هاى اخیر تیم ملى ایران 
که بى شــک یکى از ارکان موفقیــت والیبال 
کشورمان در این چند ســاله بوده است جزء 
دو نفرى قرار گرفت که ســرمربى جدید تیم 
ملى تصمیم گرفته بود تا نامشــان را از جمع 
14 نفرى که به ایتالیا سفر کردند کنار بگذارد. 
دلیل این تصمیم هم مصدومیتى کهنه است 
که سید را در چند سال اخیر حسابى رنج داده 
تا جایى که گفته مى شــود زانوى مدافع تیم 
ملى والیبال ایران غضروفش را به کلى از دست 
داده و پزشکان براى اینکه بتوانند سید را روى 
پا نگه دارند شــاید مجبور به جراحى زانوى او 
شوند. اتفاقى که بعید به نظر مى رسد در مراحل 
اولیه بیفتد و کادر پزشکى تیم ملى تلاش خود 
را براى درمان مقطعى زانوى محمد موســوى 

شروع کرده اند.  

*مصدومیــت زانو به نظر مى رســد در 
بدترین شــرایط کار دستت داد و باعث 

ناراحتى شما و طرفدارانت شده است؟
*در تیمى کــه 12 -10 ســال کار کرده ام  و 
برایش زحمت کشیده ام هر لحظه اى که باید 

برایش به زمین بروى و نتوانى  ناراحت کننده 
است.  طبیعى است. اما در کار حرفه اى پیش 
مى آید.  من هم صبر مى کنم و این مدت درمان  
را سکوى پرتابى مى دانم  تا شرایطم بهتر شود 

و دوباره به تیم برگردم.

*تا کى باید صبرکنى؟
از صبح  دوشــنبه  فیزیوتراپى پایم را شــروع 
کردم. همه تلاشم را مى کنم تا زودتر برسم. من 
بدنسازى ام را هم در تیم بانک سرمایه و زیر نظر 
بدنساز تیم باشگاهى ام انجام مى دهم. البته فعلا 

نمى توانم تمرین پرش داشته باشم اما امیدوارم 
با این شرایط یک هفته اى زانویم جواب دهد  تا 
در هفته دوم لیگ جهانــى و بازى هاى تهران 

دوباره بازى کنم.
*این مصدومیت بدشانسى  بزرگى براى 

تو بود؟
نمى شود گفت بدشانسى است، چرا که همان 
روز آخر مصدوم نشــدم. مصدومیت کهنه اى 
است که یکى،دو هفته درگیرش بودم و با اینکه 
تمرین کردم اما به آمادگى که باید نرسیدم. به 
خاطر همین هم از سرمربى تیم ملى خواستم 
که به من مهلت بدهد تا با بدن آماده برگردم و 

در خدمت تیم ملى باشم.
*فکرمى کنى مصدومیت زانو باعث  شود 
سید محمد موسوى مثل شهرام محمودى 

از تیم ملى کلا کنار برود؟
اصلا دوســت ندارم این اتفــاق بیفتد.اما فکر 
نمى کنم این گونه شود. کادرپزشکى تیم ملى 
براى درمان زانوى من تلاش زیادى مى کنند 
که امیدوارم این تلاش ها جواب بدهد و بتوانم 

خیلى زود برگردم.

سیامک افروزى، پزشک تیم   ملى والیبال درباره وضعیت سید محمد 
موسوى گفت: این بازیکن چند سالى است که در زانو مشکل دارد و 
در هفته هاى اخیر این مشکل حادتر شده است. این مشکل دیرینه، 
بســیارى از مواقع بدون درد بوده و در برخى مواقع نیز همراه با درد 
اســت. وى با بیان این که در روزهاى اخیر مشکل زانوى موسوى به 
گونه اى بود که به درمان جواب نمى داد، گفت :  تا روز آخر تمرینات 
در ایران صبر کردیم که ببینیم امکان کاهــش درد وجود دارد و در 
مسابقات هفته نخست لیگ جهانى بدون درد شرکت کند، که این 

گونه نشد. موسوى حتما درمانش باید همراه با استراحت باشد.
فیزیوتراپ تیم   ملى  والیبــال ادامه  داد: بر اســاس هماهنگى هاى 
موسوى و من با ســرمربى تیم   ملى، مقرر شــد این بازیکن 10 روز 

اســتراحت در تهران همراه با درمان داشته باشد. روند درمان تحت 
کنترل است و با همکاران هماهنگى شده است و از ایتالیا نیز پیگیر 
این موضوع خواهم بود. امیدوارم در مدت استراحت که این بازیکن 
تمرین توپى ندارد و تنها بحث بدنسازى را پیگیرى مى کند، درمان 

جواب دهد. 
وى تصریح کرد: بعید مى دانم  موسوى به هفته دوم لیگ جهانى در 
تهران برسد، اما  امیدوارم در هفته سوم و در کشور لهستان بتوانیم از 

این بازیکن در  تیم   ملى والیبال استفاده کنیم.
افروزى در پاســخ به این ســؤال که چرا تا کنون درمان موسوى به 
صورت قطعى انجام نشده است، گفت :  زانوى موسوى آسیب دیدگى 
غضروفى دارد، همانند ســفید شدن موى ســر، این مشکل درمان 

خاصى ندارد، البته روش جراحى هم وجود دارد که نمى خواهیم به 
این مرحله برسد، هر چند که روش جراحى هم به صورت کامل مشکل 

را برطرف نمى کند.
وى تأکید کرد: علاقه مندیم سید والیبال ایران به روش غیر تهاجمى 
درمان شــود، چون آسیب دیدگى غضروف اســت و اگر در غیر این 
صورت بود، تا کنون درمان قطعى شده بود. در مجموع امیدوارم هر 
چه زودتر مشکل این بازیکن بر طرف شود و به صورت کامل در اختیار 
تیم   ملى قرار گیرد. وى درباره وضعیت سید محمد موسوى افزود: این 
بازیکن چند سالى اســت که در زانوى پا مشکل دارد و در هفته هاى 
اخیر این مشکل حادتر شده است. این مشــکل دیرینه، بسیارى از 

مواقع بدون درد بوده و در برخى مواقع نیز همراه با درد است.

اتفاقات عجیب تیم ملى راگبى
مسئول زندانى شدن سرمربى تیم ملى 

راگبى کیست؟
فارس:  ورزش ایران یک بار دیگر شاهد رخ دادن اتفاق عجیبى شد 
و علیرضا اعرابى ســرمربى تیم ملى راگبى ایران که براى حضور تیم 
ملى در مسابقات غرب آسیا چکى براى خرید بلیت اعزام داده بود، به 
دلیل پاس نشدن راهى زندان شد.این چک مربوط به سال 94 بوده و 
حالا بعد از گذشت 2 سال طلبکاران دست به کار شده و به دلیل عدم 
توانایى مالى این سرمربى و از سوى دیگر کنار کشیدن انجمن راگبى 

از پرداخت این تعهد اعرابى را روانه زندان اوین کرده اند.
ماجرا از این قرار بــوده که پیش از اعزام قرار بوده اسپانســرى براى 
پرداخت هزینه ها پیدا شود. شرکت ساپکو قرار بود اسپانسر شود، اما 
آنها تنها به پرداخت جوایز  بسنده مى کنند و برهمین اساس اعرابى 
براى انجام شدن این ســفر به رقابت هاى غرب آسیا چکى شخصى 
را پرداخت مى کند به امید اینکه پس از بازگشــت هزینه ها از سوى 
انجمن راگبى پرداخت شود. مســعود اعرابى برادر این مربى مدعى 
است در وزارت ورزش مدارکى را در دست دارند که مشخص شده آنها  
هزینه هاى این اعزام را به انجمن راگبى داده اما انجمن آن مطالبات 
را پرداخت نمى کند. کل هزینه ها نزدیک 170 میلیون تومان بوده و 
چکى که برادرم به خاطر آن راهى زندان شده، نزدیک 8 میلیون تومان 
است. آقابیک روز گذشته با من تماس گرفت و حتى شماره آژانسى که 
چک به او پرداخت کرده بودیم را از من گرفت. برادرم در زندان است و 

آنها همچنین به دنبال محکوم کردن من هم هستند.

وودز: مصرف داروى مسکن
 باعث بازداشتم شد

ورزش: تایگر وودز در واکنش به دســتگیرى اش در فلوریدا اعلام کرد 
که الکل مصرف نکرده و تنها داروهاى مسکن خورده بوده است.  که در 
فلوریداى آمریکا به هنگام رانندگى دستگیر شد. گفته شده بود که این 
ورزشکار در حالت  عادى نبوده است و مشروبات الکلى مصرف کرده است. 
وودز بعد از چند ساعت بازداشت آزاد شد.  او در واکنش به این اتفاق گفت 
: من از خانواده  و هوادارانم عذرخواهى مى کنم. من به دلیل مصرف الکل 
دستگیر نشدم. البته مى دانم  که کارم چقدر اشتباه بوده است و مسئولیت 
آن را مى پذیرم. آن چه اتفاق افتاد واکنش بدن من به دارویى که مصرف 
کرده بودم، بود. نمى دانستم که مصرف داروها همراه با هم مى تواند چنین 
تاثیرى بر من بگذارد. من از خودم انتظار بیشترى دارم. تمام تلاشم را مى 

کنم  تا دوباره چنین اتفاقى نیفتد.

جوادى: سرمستى باید از صفر شروع کند
ایسنا: عضو شوراى فنى کشتى آزاد با بیان اینکه برخى کشتى گیران 
قدر اعتماد کادر فنى و سرمایه گذارى فدراسیون را   نمى دانند گفت: 
امیدواریم سرمســتى به خودش بیاید و بار دیگر از صفر شروع کند. 
ابراهیم جوادى گفت: سرمســتى به لحاظ استعداد و فیزیک کشتى 
گیر بسیار خوبى است اما متاسفانه علیرغم هزینه زیادى که روى او 
شده نتوانسته در چند سال اخیر آنطور که باید نتیجه بگیرد. امیدوارم 
با این تصویب شوراى فنى به خودش بیاید و بار دیگر از صفر شروع و 
خود را به کادر فنى تیم ملى تحمیل کند. عضو شوراى فنى کشتى آزاد 
در پایان درباره میزان رضایت شوراى فنى از عملکرد کادرفنى تیم ملى،  
گفت: به نظر من عملکرد کادرفنى خوب بوده است. ما دو تیم به دو رویداد 
قهرمانى آسیا و بازى هاى همبستگى اسلامى اعزام کردیم که تقریبا با هم 
همزمان بودند و توانستیم در هر دو تا حد زیادى موفق باشیم. اگر برخى 
کشتى گیران بهتر از اینها نیز کار مى کردند مدال هاى بیشترى مى گرفتیم 

اما در مجموع از عملکرد کادرفنى رضایت داریم. 

آزادکار المپیکى: 300 هزار تومان در 
حسابم دارم اما از پیشنهاد 100 میلیونى 

آذربایجان گذشتم
ایسنا: آزادکار وزن 65 کیلوگرم ایــران با انتقاد شدید از بى توجهى 
مسئولان ورزش استان زنجان گفت:مسئولان استانى بعد از کسب 
مدال طلاى بازى هاى همبستگى اســلامى حتى یک بنر هم براى 
من نزدند! میثم نصیرى   با اشاره به پیشــنهاد 100 میلیون تومانى 
مســئولان آذربایجان به او براى باخت مقابل حریف آذربایجانى در 
فینال بازى هاى همبستگى اســلامى گفت: من هیچ منتى بخاطر 
قبول نکردن این پیشنهاد ندارم اما 100 میلیون تومان براى یکى مثل 
من که هم زن و بچه دارم و هم شــغل ندارم پول بسیار زیادى است.
قسم مى خورم فقط 300 هزار تومان پول در حسابم دارم. آخر با چه 
امید و انگیزه اى این همه سختى تمرینات را تحمل کنیم؟ یک جفت 
کفش کشتى یک میلیون تومان است. پول مکمل و ایاب و ذهاب و ... 

را هم باید از جیبم بدهم.

مشتاقى: امیدوارم سوریان و نوروزى در 
انتخابى تیم ملى کشتى بگیرند

ایسنا: عضو شوراى فنى کشــتى فرنگى با بیان اینکه هدف شوراى 
فنى از دعوت ســوریان و نوروزى حفظ شــأن و جایگاه این کشتى 
گیران بوده است گفت:امیدوارم آن ها در مرحله نهایى انتخابى تیم 
ملى کشتى بگیرند. بهرام مشتاقى افزود : شوراى فنى به دلیل کسب 
مدال طلاى  المپیک لندن توسط این دو کشتى گیر، موافقت خود را با 
حضور آنها در مرحله نهایى انتخابى تیم   ملى اعلام کرد.  شوراى فنى 
براى قهرمانان ملى ارزش و احترام زیادى قائل است و معتقدیم که 
باید شأن و جایگاه این قهرمانان حفظ شود.  ما از سوریان و نوروزى 
دعوت کردیم و امیدواریم آنها نیز در این رقابت ها شرکت کنند. اگر 
مایل هســتند که بیایند اگر نه این موضوع به خودشان ارتباط دارد. 
وظیفه ما این بود که این کار را انجام دهیم که آن کار را انجام دادیم. ما 
با دعوتمان از این دو کشتى گیر نشان دادیم که براى آنها ارزش زیادى 
قائل هستیم. اگر دعوت ما را رد کنند براى حضور در رقابت هاى بعدى 

باید در شوراى فنى بحث و بررسى صورت گیرد.

بیرانوند عضو کمیته مربیان و تحقیقات 
IWF شد

ورزش: رئیس کمیته مربیــان و آموزش فدراســیون وزنه بردارى 
کشورمان با کســب 65 رأى به عضویت کمیته مربیان و تحقیقات 
فدراسیون جهانى وزنه بردارى (IWF) درآمد. انتخابات کمیته مربیان 
و تحقیقات فدراسیون جهانى وزنه بردارى   در بانکوك تایلند برگزار 
شد که محسن بیرانوند از کشــورمان، صاحب کرسى در فدراسیون 
جهانى شد.  براى انتخابات کمیته مربیان و تحقیقات 34 نفر کاندیدا 
شدند که از ایران نیز محسن بیرانوند در رقابت با بقیه نامزدها توانست 

65 راى براى عضویت در کمیته مربیان و تحقیقات به دست آورد.
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اینیستا و تصمیم 
«صادقانه» درباره 

آینده
اونداچرو: کاپیتان بارســلونا بعد از 
پایان فصل و کسب عنوان قهرمانى جام 
حذفى به همراه آبى و انارى پوشــان، 

اکنون به آینده خود فکر مى کند و امضاى قرارداد جدید با بارسا که مدتى است به 
آن توجهى نکرده را بررسى خواهد کرد. آندرس اینیستا مى گوید: من هیچوقت 
نگفته ام که با بارسا قرارداد امضا نخواهم کرد اما باید پیش از آن چندین چیز را 
مدنظر قرار دهم. مسئله شخصى است و ربطى به مسائل مالى ندارد، اما چندین 
فاکتور اســت که در این مقطع از فصل فکر کردن به آن ها آسان نیست. باید 

تصمیمى صادقانه بگیرم که به نفع همگان باشد.

«اسپالتى»  از رم جدا 
شد

ورزش: باشــگاه آاس رم ایتالیــا، 
همکارى خود را با لوچیانو اســپالتى 
سرمربى تیم به پایان رساند. این اتفاق 
تنها دو روز پس از هو شدن وى توسط 

تماشاگران طرفدار رم در روز بازى خداحافظى فرانچسکو توتى رقم مى خورد. 
اسپالتى در بیشتر مقاطع فصل، بازیکن محبوب رمى ها یعنى توتى را به روى 
نیمکت مى نشاند، اما موفق شد رتبه خوب نایب قهرمانى را با اختلاف 4امتیاز 
نسبت به یوونتوس کسب کند. اسپالتى در ابتداى فصل گذشته براى دومین بار 
سرمربیگرى جالوروسى را از رودى گارسیا به دست گرفت و موفق شد این تیم 

را در فصل اول حضور خود از میانه جدول به رتبه سوم برساند.

چهارشنبه 
سرنوشت ساز براى 

ونگر و آرسنال
اسکاى اسپورتس: روز چهارشنبه تصمیم   
نهایى در مورد آینده آرسن ونگر توسط باشگاه 
آرسنال اعلام مى شود. علاوه بر این، باشگاه 

قصد دارد براى به وجود آوردن سمت مدیر فوتبال نیز در آرسنال تصمیم گیرى کرده و در 
صورت ابقاى آرسن ونگر به عنوان سرمربى، به این سوال که آیا او را به عنوان مدیر فوتبال نیز 
منصوب کند پاسخ خواهد داد. آرسن ونگر از سال 1996 به عنوان سرمربى آرسنال مشغول 
به فعالیت است و در این مدت موفق به کسب سه جام لیگ برتر و هفت جام حذفى شده که 
آخرین آن همین چند روز پیش با پیروزى مقابل چلسى به دست آمد تا فصل نه چندان موفق 

آن ها که با کسب رتبه پنجمى لیگ همراه بود را  اندکى بهبود ببخشد.

بعد از 45 سال اتفاق افتاد

بازگشت تاریخى «هادرزفیلد» به لیگ برتر 
دانیال صدقى: بعد از 45 ســال طولانى، 
«هادرزفیلــد تاون» بار دیگر به دســته 
اول رقابت هاى لیگ باشگاهى انگلیس 
بازگشــت. اگرچه این تیم براى رسیدن 
به این هدف ســخت ترین راه ممکن را 
برگزید. بعد از صعود به فینال پلى آف با 
شکست شفیلد ونزدى در ضربات پنالتى، 
در فینال روز دوشنبه ومبلى هم این تیم 
در ضربات پنالتى از ســد ردینگ عبور 
کرد. در حالیکه بــازى دو تیم در پایان 
120 دقیقه بدون گل پایــان یافته بود. 
این بازى براى تیم برنده ارزش چندین 
میلیــون پوندى داشــت و دیوید واگنر 
مربى سابق تیم دوم بوروسیا دورتموند 
با شــاگردانش یــک حماســه تاریخى 

باورنکردنى و غیرمنتظره آفرید. 
هادرزفیلد که فصل گذشته در پله نوزدهم 
چمپیونشیپ ایســتاده و از نظر بودجه با 
محدودیت هاى زیادى روبرو بود، به لطف 
دوســت صمیمى یورگن کلــوپ روى 

نیمکت، به یک تیم واقعى تبدیل شــد. 
اگرچه بازیکنان جدید تازه اى شــامل 13 
مهره جدید در فصل تابستان و 2 بازیکن در 
بازار نقل وانتقالات زمستانى در این فصل به 
ترکیب هادرزفیلد اضافه شدند. او با ایجاد 

هماهنگى کامل بین مهره هایش در یک 
اردوى عجیب و غریب  پیش فصل در سوئد، 
جاییکه بازیکنانش حتى آب آشــامیدنى 
دراختیار نداشته و خودشان مجبور به تهیه 

غذا بودند، موفق به انجام این کار شد. 

دیوید واگنر بعد از صعــود به لیگ برتر 
بازیکنانــش را اســطوره خوانــد. این 
صعــود از این نظر کــه هادرزفیلد یکى 
از کم بودجه ترین تیم هاى باشــگاهى 
فوتبال چمپیونشیپ بوده، حایز اهمیت 

است.«من به بازیکنانم قبل از نیمه نهایى 
پلى آف گفتــه بودم که آن هــا قهرمان 
هســتند. به آن ها گفتم که در لیگ در 
پله پنجم قرار گرفته اید  ولى یک هفته 
فرصت دارید تا به اسطوره تبدیل شوید.    

حالا آن ها اســطوره هســتند. همه در 
آینده این موضوع را به یاد مى آورند که 
این گروه چه کار بزرگــى با یک بودجه 
کم انجام داده اســت. و آن ها شایســته 
چنین چیزى بودند. این باشگاه تاریخى 

باورنکردنى در فوتبال رقم زده است.» 
صعود به لیگ برتر حداقل 170 میلیون 
پوند براى باشــگاهى که بودجه کل آن 
تنها 12 میلیون پوند بوده، ارزش خواهد 
داشــت. حالا در هفته هاى آتى خیلى از 
باشگاههاى مهم اروپایى قصد دارند او را 
از هادرزفیلد دور کنند. اگرچه او ترجیح 
مى دهد بلافاصله بعد از این حماسه مهم 
به این چیزهــا فکر نکند:« مــن درباره 
شــرایط خودم و بازیکنان فکر نکرده ام. 
درحال حاضــر فقط به جشــن گرفتن 
فکر مى کنم. تمرکز من فقط روى فینال 
پلى آف بود. فکرمى کنم بعد از 45 سال 
هواداران باشــگاه شایســته جشن هاى 

درست و حسابى هستند.»

امینى: 
بیش از 120 قایقران در 

اردوهاى تیم ملى هستند
ایسنا: رئیس فدراسیون قایقرانى گفت: افزون بر 120 ورزشکار رشته 

هاى مختلف قایقرانى براى آمادگى جهت حضور در مسابقات آسیایى 
کشورهاى چین، تایلند و سنگاپور در اردوهاى داخل و خارج از کشور به سر مى 
برند. غلامرضا امینى گفت: در حال حاضر سه اردوى تیم ملى با سرمربیگرى سه 

گیلانى در کشور مجارستان در حال برگزارى است.
وى افزود: در رشته کایاك،ایرج اقلیمى هدایت این اردو را برعهده دارد و ورزشکاران 
رشته کایاك بانوان زیر نظر سونیا نورى زاده در اردو به سر مى برند، همچنین 
سرمربیگرى تیم کانو کانادایى قایقرانى در اردوى مجارستان هم بر عهده 

الیاس اقلیمى از گیلان است.
   افزون بر 120 ورزشکار رشته هاى مختلف قایقرانى براى آمادگى 

جهت حضور در مسابقات آسیایى کشورهاى چین، تایلند 
و سنگاپور در اردوهاى داخل و خارج از کشور به 

سر مى برند.

مقصودى: 
دوران ما بوکس از همان 
کانکس ها مدال مى گرفت

فارس:  نایب رئیس سابق فدراسیون بوکس در واکنش به حواشى اخیر، 
گفت: دوران ما همه بوکسورها در کانکس مى خوابیدند و از همان کانکس ها 

در مسابقات آسیایى مدال هاى طلا و نقره کسب کردیم.
منوچهر مقصــودى گفت: متأســفانه در یکى، دو ســال اخیر خیلى در 
فدراسیون بوکس رفت وآمد نداشته ام، اما اخیراً خبرهایى که در مورد حواشى 
به وجود آمده را شنیده ام. امیدوارم که هر چه زودتر همه مشکلات حل شود.  وى گفت:  
اینکه بخواهیم بگوییم برخى ها مى خواهند ناطــق را خراب کنند، خیلى حرف 

خوشایندى نیست. واقعیت این است ما با آوردن مربى خارجى نمى توانیم همه 
مشکلات را حل کنیم. این طور هم نیست که بگوییم اکبر احدى مربى 

خوبى نیست و دیگرى مربى کار بلدى است. براى حل مشکلات 
بوکس یک نفر باید شرایط فعلى را مدیریت کند.

قیچى ساز: وقتى به قله 
رسیدم احساس سبکى کردم 

  فارس: هیمالیانورد مشهور کشورمان گفت: زمانى که به راس قله لوتسه 
رسیدم، احساس سبکى کردم که این مسئولیت سنگین را با موفقیت انجام 

دادم. عظیم قیچى ساز گفت: قبل از صعود مى دانستم چه کار بزرگى پیش رو 
دارم و به همین دلیل تمام توان و تمرکز خود را به کار گرفتم تا با موفقیت این کار را 
انجام دهم. هنگامى هم که کار صعود به پایان رسید و بالاى قله قرار گرفتم، احساس 
سبکى داشتم. ما 8 ایرانى بودیم که دو نفر براى فتح اورست تلاش مى کردند و بقیه 
دنبال فتح لوتسه بودند. خوشبختانه هیچ اتفاق خاصى پیش نیامد و همه بچه ها 
صحیح و سالم به اهداف خود رسیدند.  این موفقیت براى کوهنوردى ایران 

است و همه باید قدر آن را بدانیم. امیدوارم تنها ایرانى اى نباشم که هر 
14 قله را فتح کرده و کوهنوردان خوب دیگر هم با موفقیت 

به این هدف برسند، چون کوهنوردى ایران 
پتانسیل زیادى دارد.
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کیانوش رستمى وزنه بردار قهرمان المپیک کشورمان، 
در اینستاگرام خود به انتخاب مجدد تاماش آیان به 
عنوان رئیس فدراسیون جهانى وزنه بردارى واکنش 
نشان داده و آنرا به جامعه وزنه بردارى تبریک گفته 

است.

حساب توئیتر باشگاه منچســتریونایتد با انتشار 
عکسى از جام لیگ اروپا که این تیم هفته گذشته آنرا 
کسب کرد، از جدیدترین جام اضافه شده به موزه پربار 

این باشگاه رونمایى کرد.

سردار آزمون بعد از هدیه گرفتن کیکى به خاطر تولد 
اسبش، از هنرمندى که این کیک زیبا را طراحى کرده 

در اینستاگرامش تشکر کرد.

باشگاه لیورپول  تولد 37سالگى اسطوره این باشگاه 
یعنى استیون جرارد که اکنون مربیگرى تیم جوانان 
لیورپول را به عهــده دارد،   در توئیتى تبریک گفته 

است. 

  احتمال غیبت 
موسوى در 
هفته دوم لیگ 
جهانى 



 طبيعت/ عباســعلى سپاهى 
يونســى  محيط زيســت از آن 
موضوعاتــى اســت كــه همه ما 
بايد به ســهم خود در بهبود وضعيت آن نقش 
داشته باشــيم. در اين ميان بعضى ها مى توانند 
تأثيرگذارى بيشترى داشته باشند و هنرمندان از 
جمله اين افراد هســتند؛ چرا كه وقتى در قالب 
كار هنرى ســراغ موضوعى مى رويم، مى توانيم 
شاهد تأثيرگذارى بيشتر باشيم. «پدرام كازرونى» 
متولد1372 و كارشناس رشته گرافيك از دانشگاه 
هنر تهران، يكى از اين افراد است. او تصويرسازى 
را از سال1392 آغاز كرده و در چندين نمايشگاه 
گروهى حضور داشته است. سراغ اين هنرمند و 
فعال محيط زيستى رفتيم تا با او درباره پيوند هنر 

و هنرمند با محيط زيست سخن بگوييم.

  شما سال گذشــته نمايشگاه «ما همه 
ســهمى از زمين هســتيم» را با موضوع 
طبيعــت برگزار كرديد و امســال هم در 
نمايشگاه ديگرى كه گروهى بود با همين 
موضوع سراغ طبيعت رفتيد، درست است؟

 من از پنج سال پيش كار حرفه اى ام را در زمينه 
هنر شروع كردم و در دوران تحصيلم در دانشگاه 
هنر تهران اولين نمايشــگاه انفرادى ام به نام «ما 
همه سهمى از زمين هســتيم» را برگزار كردم. 
در واقــع ايده اين نمايشــگاه از كتابى به همين 
نام نشأت گرفت كه بسيار روى من اثرگذار بود. 
دغدغه محيط زيست از علاقه زياد من به حيوانات 
از دوران كودكى سرچشمه مى گيرد. بعد از برپايى 
نمايشگاه به اين نتيجه رسيدم كه بايد كارهاى 
بزرگ ترى انجام بدهم و افراد بيشترى را در اين 
راه با خودم همراه كنم. با اين فكر دوستانم را كه 
دغدغه هاى محيط زيستى داشتند دور هم جمع 
كردم و همين موضوع موجب شد كه گروه هنرى 
«توما» در ســال گذشته شكل بگيرد. گروه توما 

تمام موضوعاتش منحصر به محيط زيست است. 
به نظرم محيط زيست در حال حاضر مهم ترين 
موضوعى است كه انسان ها با آن درگيرند. تمام 
بيمارى هاى جســمى و روحى ما انسان ها ناشى 
از دورى از طبيعت اســت. مــن هر چه در توان 
داشتم براى دغدغه ذهنى ام، يعنى محيط زيست 
گذاشــتم و تمام تلاشم را هم به عنوان هنرمند 
مى كنم تا به اهدافى كه در ذهنم دارم برسم كه 
مهم ترين آن همراه كردن هنرمندان و مخاطبان 

بيشتر براى بهبود محيط زيست است.

  براى شما به عنوان هنرمند پرداخت به 
چه بخشى از موضوعات زيست محيطى در 

اولويت است و چرا؟
 زمانى كه من در محيط زيســت عميق شدم و 
بيشتر زمان زندگى حرفه اى و شخصى خودم را 
روى محيط زيست و تركيب آن با هنر گذاشتم، 
همه موضوعات برايم جدى بود. به نظرم همه چيز 
در اين دنيا مثل يك زنجير به هم وصل است. به 
اين ترتيب حتى عادت هاى غلط رفتارى خودم 
هم تغيير كرد. محيط زيست همه چيز است. هر 
چيز طبيعى اطراف ما از نظر من محيط زيست به 
حساب مى آيد. با اين توضيح، چطور مى شود هوا 
از آب و آب از گياهان و... مهم تر باشــد؟ هنر من 
هم از اين موضوعات جدا نيســت و كاملاً با تك 
تك ايــن عناصر مهم براى زندگى در كره زمين 
پيوند خورده اســت. چيزى كه در هنر بيشترين 
اهميت را برايم دارد فرهنگ سازى است. من هر 
روز سعى مى كنم كارهايم طيف سنى بيشترى را 
در بر بگيرد، به همين دليل است كه در اين چند 
سال، هم تصويرســازى براى كودكان زير هفت 
ســال را جدى گرفتم و هم تصويرســازى براى 

مخاطب بزرگسال را.

  هنرمندان ما تا چــه اندازه در موضوع 

محيــط زيســت ورود پيدا 
ايــن ورود چه  كرده انــد و 

تأثيرهايى داشته است؟
 تا چند ســال پيــش هنرمندان 
خيلى كمى به اين موضوع توجه 
كرده بودند يا حداقل برايشان در 
اولويت نبود، يا درجه اهميت كمى 
داشت، اما در اين چند سال اخير 

هنرمندان بيشترى به اين حيطه وارد شده اند و 
من هم از اين بابت بســيار خوشحالم. اما چيزى 
كه لازم اســت به آن اشاره كنم اين است كه از 
زمانى كه گروه «توما» راه اندازى شــد، بيشــتر 
هنرمندان مشتاق بودند از محيط زيست حمايت 
كنند. شايد مشكلى كه تا به امروز وجود داشته، 
نبود بستر و حمايت هاى لازم و استقبال مخاطب 
از اين طيف كارها بوده است، اما امروز به جرئت 
مى توانم بگويم اوضاع بسيار بهتر شده و ما شاهد 
ورود هنرمندان مختلف به اين عرصه هستيم و 
استقبال مخاطبان از اين دست موضوعات رشد 

جدى داشته است. 

  وقتى هنــر به كمك محيط 
زيســت مى آيد، بهتر اســت 
بزرگسالان را مخاطب خود قرار 

دهد يا كودكان را؟
 بــه نظر مــن زمانى كــه حرف از 
فرهنگ سازى به ميان مى آيد گروه 
ســنى معنايش را از دست مى دهد 
هرچند كه ممكن است اولويت هايى 
باشد كه به نظر من كودكان در اولويت هستند، اما 
هنر براى همه است همان طور كه محيط زيست 
براى همه ماست. هنر رسالتى به دوش دارد و آن 
هم ارتقاى فرهنگ است. پس بايد مرتباً خودش 
را با زمان همسو كند و مشكلات را بشناسد. امروز 
محيط زيست يك دغدغه مهم براى جهان است و 
لازم است همه قالب هاى هنرى به كار گرفته شود 

تا بتواند اين معضل را به مخاطب گوشزد كند.

  اعضاى گروه هنرى «توما» با شــعار هر 
هنرمند يك حامى، مشخصاً چه كار زيست 
محيطى انجام مى دهند و كمك مالى آن ها 

در كجا براى محيط زيست هزينه مى شود؟
 گروه ما از يك ســال پيش شــروع به فعاليت 
كرد و با اين هدف راه اندازى شــد كه هنرمندان 
مشخصاً با موضوعات محيط زيستى كار كنند و 
هر هنرمند سهم كوچكى در بهبود محيط زيست 

داشته باشد. 
موضوع امســال ما حيوانات بومــى ايران بود. ما 
نيمى از درآمد گروه را صرف محيط زيست ايران 

مى كنيم و مابقى به هنرمند داده مى شود. 
ما با اين كار ســعى كرديم پيوند هنر و محيط 
زيست را حفظ كنيم كه تا حدى هم موفق بوديم 
اما اينكه هزينه را چطــور و كجا صرف كنيم با 
كارشــناس محيط زيســت صحبت مى كنيم و 
با پولى كــه در اختيارمان قرار مى گيرد تصميم 

گيرى مى كنيم.

  وضعيت محيط زيست كشورمان حال و 
احوال خوبى ندارد. به نظرتان حركت هايى 
از اين دست چه تأثيرى بر سرنوشت محيط 

زيست دارد؟
 به نظرم لازم اســت كه همه دست به دست هم 
بدهند تا اين معضل حل شود. هنر هم مى تواند 
بخشى از اين حركت جمعى باشد. هنر به تنهايى 
نمى تواند كارى كند، نياز است كه حمايت شود 
هنر فقط مى تواند فرهنگ ســازى كند. فرهنگ 
چيز كمى نيســت اما همه چيز هم نيست. نياز 
است كه اقدام هاى خيلى جدى تر صورت بگيرد. 
هنر ســر جاى خودش كارش را انجام مى دهد و 
مطمئناً هر چه گسترده تر شود، تأثيرش فراگيرتر 
خواهــد بود.هنر در واقع پيشــگيرى اســت اما 
درمان نيســت ما هر چه بيشــتر و بهتر بتوانيم 
كار پيشگيرى را انجام دهيم، هزينه هاى هنگفت 
درمان را لازم نيست پرداخت كنيم. پس جايگاه 
هنر بسيار والاست چه در حيطه محيط زيست 

باشد چه بخش هاى ديگر.

بررسى پيوند هنر و طبيعت در گفت و گو با يك هنرمند محيط زيستى

ما همه سهمى از زمين هستيم

نتايج پژوهش هاى جديد نشان مى دهد
كاشت درخت، درمان انتشار دى اكسيد كربن نيست!

ترجمه/ مريم سادات كاظمى: اولين گزينه اى كه سال هاست 
براى مقابله با انتشــار گاز دى اكسيد كربن جو و مقابله با تأثير 
گلخانه اى و گرمايش زمين مطرح مى شود، كاشت درخت است. 
اما مطالعه اى جديد نشان مى دهد كه اين رويكرد نمى تواند به تنهايى راهگشا 

باشد و به اقدام هاى ديگرى براى مقابله با آلودگى هوا هم نياز داريم.
 برنامه هاى كاشــت درخت به طور معمول بسيار كم هزينه و ساده هستند 
و نهادهاى مختلف دولتى و عمومى براى جبران فعاليت هاى آلاينده بشــر، 
كاهش انتشار گاز دى اكسيد كربن و كمك به احياى طبيعت، اين اقدام را 
همواره اجرا مى كنند. اما بررسى هاى جديد در اين باره نشان مى دهد، كاشت 
درختان و در نتيجه جذب دى اكسيد كربن موجود در جو انتخاب مناسبى 
براى مقابله با انتشــار فزاينده دى اكسيد كربن ناشى از سوخت انرژى هاى 
فسيلى نيســت. به گفته يكى از مديران ارشد اين طرح، تا زمانى كه حتى 
با وجود اظهار پشــيمانى همچنان سوخت زغال سنگ و نفت وجود داشته 
باشــد، گازهاى گلخانه اى كه در جو متصاعد مى شود، آنقدر زياد است كه 
مقابله با آن و ثبات آب و هوا نياز به مديريت جدى و برنامه هاى مؤثر طولانى 
مدت خواهد داشت. دانشمندان از طريق شبيه سازى رايانه اى در سراسر كره 
زمين به اين نتيجه رسيدند كه مقابله با دى اكسيد كربن موجود در جو از 
طريق كاشت درختان غير ممكن است. حتى كاشت درختانى مانند صنوبر 
و برخى درختچه ها كه قادرند تا 50 درصد دى اكسيد كربن را جذب كنند، 
مى تواند به عنوان طرح مثبت مزارع جايگزين اكوسيستم هاى طبيعى دنيا 
مورد توجه باشــد اما بديهى است كه نمى تواند راه حلى مؤثر و پايدار براى 
تصفيه هوا باشد. آن ها همچنين اين نكته را تأييد كردند كه برخى دولت ها 
تصميماتى مبنى بر جايگزينى زمين هاى كشاورزى با چنين درختانى داشتند 
كه گفته مى شود پيامدهاى منفى اين طرح بسيار بيشتر از فوايد آن است و 
حتى مى تواند با افزايش فرسايش خاك و ايجاد زمينه خطراتى مانند سيل و 
بيابانزايى نيز همراه باشد.اين مطالعه نشان مى دهد تنها كاهش توليد گازهاى 
گلخانه اى و برنامه هاى اصولى و فنى اصلاح خاك مى تواند در اين باره مفيد 
باشــد. اين در حالى اســت كه كاهش تنها دو درجه از همين حالا تا سال 
2100 نيازمند مقدار زيادى آب، كودهاى شيميايى و فناورى ذخيره سازى 
كربن اســت كه انتشار بيش از 75 درصد دى اكسيد كربن در جو را در پى 
دارد. به همين دليل بايد فناورى هاى انتشار گاز دى اكسيد كربن طى فرايند 
كاشت، برداشت، حمل و نقل و تبديل زيست توده ( منابع انرژى تجديد پذير) 

همچنين جمع آورى و ذخيره سازى طولانى مدت كربن به حداقل برسد.
 تا به حال تصور مى شد كه درختكارى روش مطمئن، مناسب و مؤثرى براى 
مقابله با گاز دى اكســيد كربن است، اما اين مطالعه خلاف آن را ثابت كرد. 
در واقع كاهش استفاده از سوخت هاى فسيلى پيش نياز ثبات آب و هواست، 
امــا بايد در كنار آن روش هاى كم هزينــه ديگر از جمله احياى جنگل در 
زمين هاى تخريب شده كشاورزى و سيستم هاى آبيارى كارآمد براى كاهش 
ضايعات مواد غذايى نيز مورد نظر قرار گيرد.به خاطر داشته باشيم كه كاشت 
درخت به تنهايى آسيب جدى سوخت هاى فسيلى بر جو در گوشه و كنار 
دنيا را جبران نمى كند. اين اقدام هاى كوتاه مدت چاره كار نيســت و نياز به 

اراده سياسى و مشاركت شهروندى گسترده در سطح جهان دارد. 
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طبيعت

خبر

طبيعت: قانون حفاظت، احياء و مديريت تالاب هاى 
كشــور كه در قالب لايحه تقديم مجلس شــوراى 
اسلامى شده بود، پس از تصويب توسط نمايندگان و 
تأييد شوراى نگهبان آماده ابلاغ شد. به گزارش روابط 
عمومى معاونت امور مجلس رياست جمهورى، اين 
قانون كه مشتمل بر پنج ماده و سه تبصره است، روز 
چهارم ارديبهشت 1396 در مجلس شوراى اسلامى 

تصويب شــد و در تاريخ 13 ارديبهشت نيز به تأييد 
شوراى نگهبان رســيد. اين قانون براى ابلاغ توسط 
رئيس جمهورى، براى دفتر وى ارســال شده است. 
بر اســاس ماده 1 اين قانون، هرگونه بهره بردارى و 
اقدامى كه منجر به تخريب و آلودگى غيرقابل جبران 
تالاب ها گردد، ممنوع اســت. مرجع تشخيص اين 
موضوع ســازمان حفاظت از محيط زيست مى باشد. 

در ماده 2 نيز آمده اســت: سازمان حفاظت محيط 
زيست مكلف است نياز آبى زيست محيطى تالاب ها 
را تعيين و وزارت نيرو مكلف اســت ضمن تدوين و 
اجراى برنامه مدون، نسبت به تخصيص و تأمين آن 
اقدام كند.به موجب اين قانون همچنين وارد كردن 
گونه هاى گياهى و جانورى غيربومى مضر به تالاب ها 
ممنوع اســت. اشخاص حقيقى و حقوقى متخلف از 

احكام اين قانون و مقررات مصوب، پس از اقامه دعوا 
توسط سازمان حفاظت محيط زيست، علاوه بر توقف 
فعاليت و جبران خســارات وارده، حسب تشخيص 
مرجع قضايى به پرداخت جريمه به ميزان سه تا پنج 
برابر خسارات وارده و در صورت تكرار، علاوه بر جبران 
خسارات به پرداخت جريمه به ميزان شش تا هشت 

برابر خسارات وارده محكوم مى شوند.

با ارسال مصوبه مجلس به دفتر 
رئيس جمهور 

قانون حفاظت، احياء 
و مديريت تالاب هاى 
كشور آماده ابلاغ شد

«گرم شدن» بلاى جان زمين و ساكنان آن

طبيعت/ امير مهربان: در يكى دو روز گذشــته خبرى مخابره شد 
كه حكايت از گرماى بى ســابقه 52 درجه اى در شهرستان سرباز در 

سيستان و بلوچستان داشت.
امير مرادى، مديركل هواشناسى سيستان و بلوچستان خبر از رسيدن 
دماى هواى شهرستان سرباز به 52 درجه داده بود و گفته بود در دو 
دهه گذشته اين گرما بى سابقه بوده است و در بيش از 50 سال اخير 
هم هيچ كدام از ديگر ايستگاه هاى هواشناسى استان، چنين گرمايى 

را ثبت نكرده اند.
وقتى درجه حرارت در يكى از شــهرهاى ايران به اين عدد مى رسد، 
مى تواند يك زنگ هشدار باشد. مى تواند نشانه اين باشد كه كم كم بايد 
منتظر اتفاق هاى بعدى گرم شدن كره زمين بود. سياره اى كه هر كدام 

از ما در گرم شدن آن سهم داشته ايم، برخى كمتر و برخى بيشتر. 
شايد اگر با شروع انقلاب صنعتى انسان به اين نكته هم فكر مى كرد 
كه صنعتى شدن جهان ممكن است چه آسيب هايى به محيط زيست 
او بزند، كمى ســنجيده تر عمل مى كرد. شايد اگر پيش از اين به اين 
نتيجه مى رسيديم كه زمين ما روز به روز دارد گرم تر مى شود، جدى تر 
براى نجات آن دست به كار مى شديم چون وقتى زمين گرم شد، بايد 
منتظر تبعات اين گرما هم باشــيم. تبعاتى كه نه تنها در يك نقطه 
زمين و بر تعدادى از مردم، بلكه مى تواند بر همه زمين و بر سرنوشت 
همه انسان ها تأثيرگذار باشد.وقتى هوا گرم مى شود، هم آن هايى كه 
در آسمان خراش هاى چندين ده طبقه در نيويورك زندگى مى كنند، 
آسيب مى بينند و هم خانواده اى روستايى در دورترين و محروم ترين 

نقاط كشور خودمان ايران و يا در جايى دور در آفريقا.
حــالا و در قرن 21 بايد بــا نگرانى، خبرهاى آب و هوايى را پيگيرى 
كنيم و منتظر باشيم ببينيم در جلساتى كه براى اين موضوع در سطح 
جهان برگزار مى شود چه تصميماتى گرفته مى شود، اما در كنار اين، 
بايد همه ما به ســهم خودمان براى زمين كارى بكنيم. كارى كه در 
ظاهر شــايد بى اهميت ديده شود، اما وقتى در مقياس جهانى تكرار 
شود مى تواند مؤثر باشــد. هر چند اگر به خاموش كردن يك لامپ 
اضافى باشد كه براى روشــن ماندن آن نيروگاهى در حال سوزاندن 
سوخت اســت يا به خاموش كردن دو دقيقه اى خودرو پشت چراغ 
قرمز يا صرفه جويى در مصرف نايلونى كه براى توليد آن، انرژى مصرف 

مى شود و...

به بهانه صدور يك حكم زيست محيطى
جريمه سبز به جاى رفتن به زندان

طبيعت/ سپهر يونسى: از لحظه اى كه يك اره برقى شروع به غرش 
مى كند و با غرش خود ترس را در جنگل منتشــر مى كند تا لحظه 
برخاستن گرد و خاك و فرو افتادن درختى بر زمين، چند دقيقه طول 
مى كشد؟ بله، زمان زيادى طول نمى كشد اما هر كدام از درختان براى 
اينكه به اصطلاح براى خودشان درختى شوند و آبروى جنگل باشند 
چه قدر زمان بايد سپرى كنند؟ سال ها و سال ها و در همين سال ها 
بايد گرما، سرما، تشنگى و انواع امراضى كه به جنگل ها هجوم مى آورند 
را تحمل كنند و بعد يكى با اره به جان اين درخت ها مى افتد و آن ها 

را قطع مى كند تا به خواسته هاى شخصى خود برسد.
اين را گفتم تا بپرســم حالا به نظر شما با فردى كه درختى را قطع 

مى كند چه بايد كرد؟
مى شــود فرد متخلف را به زندان انداخت و روش ديگر اين است كه 
براى او حكمى صادر كرد كه به سود درختان باشد تا هم بازدارندگى 
در جرم داشته باشــد و هم دوباره درختى كاشته شود. در سال هاى 
اخير اين گونه حكم ها رواج يافته است، مثلا چند روز پيش در خبرى 
خواندم كه رئيس كل دادگسترى گلستان درباره صدور حكمى براى 
فردى كه تعدادى درخت را قطع كرده بود، گفته: «مستشاران شعبه 
اول دادگاه تجديد نظر اســتان، فردى را كه به جرم قطع درختان در 
دادگاه بدوى به 6 ماه زندان محكوم شده بود در تجديد نظر، به كاشت 
210 اصله نهال در حاشيه جاده گرگان به آق قلا و دو سال آبيارى و 

مراقبت از اين نهال ها، محكوم كردند».
به نظرم اين اتفاق خيلى خوب اســت و به شــخصه و به عنوان يك 
شهروند كه محيط زيست را دوست دارد آن را به حكم زندان ترجيح 
مى دهم. وقتى انســانى دو سال براى به عمل آوردن يك نهال تلاش 
كند و سختى ببيند آن وقت خواهد فهميد چرا درختان را نبايد قطع 
كرد. بايد اين حكم ها را سال ها پيش جايگزين زندان هايى مى كرديم 
كه خيلى وقت ها به پول تبديل مى شــود. شايد اگر زودتر به اين راه 
رفته بوديم، نتايج بهترى گرفته بوديم هر چند نبايد اين را از ياد برد 
كه در صدور چنين حكم هايى بايد از مشــورت متخصصان طبيعت 
هم بهره گرفت تا نتيجه بهترى حاصل شــود و حتى اين جريمه ها 
مى تواند تلفيقى از احياى جنگل و درخت كارى و جريمه نقدى باشد 

تا بازدارندگى و تأثير بيشترى داشته باشد.
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